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اخبار

رئی��س هیات عامل ایمی��درو گفت: این س��ازمان، ۲ طرح 
ظرفیت یابی معدنی در اس��تان های کمتر برخوردار را در حال 

اجرا دارد.
 به گزارش روابط عمومی س��ازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنای��ع معدنی ای��ران، خداداد غریب پور در جلس��ه پایش 
طرح های ظرفیت یابی معدنی در استان های کمتر برخوردار 
کش��ور اظهار ک��رد: ایمیدرو با اجرای این ط��رح ها، درصدد 
بررسی وضعیت استان های کم برخوردار اما دارای معدن است 
تا بتواند نس��بت به توسعه آنها و در عین حال تکمیل زنجیره 
فلزات اقدام کن��د. وی افزود: »طرح مطالع��ات اولیه مناطق 
کمت��ر برخوردار« از س��وی بخش خصوص��ی و »طرح انجام 
خدمات ظرفیت یابی معدنی« با نظارت ش��رکت تهیه و تولید 

مواد معدنی و از سوی شرکت خصوصی اجرا می شود.
طرح�اول��

رئی��س هی��ات عامل ایمیدرو با اش��اره به ط��رح مطالعات 

اولیه مناطق کمتر برخوردار، گفت: در این طرح، ۱۲اس��تان 
شامل اردبیل، ایلام، چهارمحال و بختیاری، خراسان شمالی، 
خراسان جنوبی، بلوچستان، کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، 
لرس��تان، کرمان، هرمزگان و کردس��تان ب��ا جمعیت حدود 
۱۴میلیون نفر از س��وی یک ش��رکت خصوصی مورد بررسی 

قرار می گیرند.

وی افزود: در طرح یادش��ده، مواد معدنی مختلف ش��امل 
س��نگ آهن، بوکس��یت، مس، ط��لا، نقره، س��یلیس، منگنز، 
منیزیت، سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی، سنگ های تزئینی، 

آهک، زغال سنگ، تیتانیوم، نیکل، قلع و... بررسی می شوند.
طرح�دوم��

غریب پور با اش��اره به ط��رح انجام خدم��ات ظرفیت یابی 
معدن��ی گف��ت: این طرح در ۶ اس��تان ش��امل کرمانش��اه، 
و  کهگیلوی��ه  بختی��اری،  و  ای��لام، چهارمح��ال  لرس��تان، 
بویراحم��د و شهرس��تان ممس��نی )اس��تان ف��ارس( اج��را 
 می ش��ود ک��ه در مجم��وع ۱۱۱ ه��زار کیلومت��ر مرب��ع را

دربرمی گیرد.
وی ادام��ه داد: در ای��ن زمینه، فعالیت های دفتری ش��امل 
جمع آوری داده ها گزارش��ات قبلی، پ��ردازش  داده ها و تهیه 
بانک اطلاعاتی و معرفی مناطق مس��تعد برای هر تیپ ماده 
معدنی انجام ش��ده اس��ت.  با توجه به شیوع کرونا، در اجرای 

فعالیت ها باید پروتکل های بهداشتی رعایت شود و در صورت 
تاخیر ناشی از این وضعیت، قراردادها تمدید شود.

مناس�ب��� الگ�وی� ب�ه� دس�تیابی� ض�رورت�
محرومیت�زدایی

رئی��س هیات عامل ایمیدرو با تاکید بر ضرورت دس��تیابی 
به الگوی مناس��ب برای توس��عه مناطق محروم، تصریح کرد: 
بای��د با اس��تفاده از اطلاعات نهادها و س��ازمان های مختلف، 
ش��اخص های دقیق��ی از می��زان محرومی��ت و در عین حال 
برخ��وردار از ظرفیت ه��ای معدنی ب��رای توس��عه تعریف و 

عملیاتی شود.
وی ادام��ه داد: هم زم��ان با ای��ن اقدام، ایمی��درو وضعیت 
زیرساخت های معادن اس��تان های کمتر برخوردار را بررسی 
می کن��د تا امکانات مورد نیاز توس��عه معادن را فراهم س��ازد. 
در این جلس��ه، وضعیت اجرای طرح های ظرفیت یابی معدنی 

به وسیله مجریان بررسی شد.

اجرای��۲طرح�ظرفیت�یابی�معدنی�در�استان�های�کمتر�برخوردار�

اشکالات خصوصی سازی ایمیدرو
رئیس�کمیسیون�معدن�خانه�اقتصاد�تشریح�کرد:

 گ�روه معدن: رئی��س کمیس��یون معدن 
خان��ه اقتصاد با بیان اینک��ه فروختن ایمیدرو در 
بلندم��دت بح��ران آفری��ن خواهد ب��ود، گفت: با 
واگذاری ایمیدرو، یکس��ری مع��ادن بزرگ که در 
اختیار دولت هس��تند نیز واگذار خواهند ش��د و 

رانت بزرگی در این بخش ایجاد می شود.
این روزها که دولت برای جبران کسری بودجه 
خود برنامه ه��ای مختلفی را دنبال می کند، بحث 
واگذاری برخی س��ازمان های توس��عه ای بیش از 
پیش مورد توجه مسئولان قرار گرفته است. یکی 
از این سازمان ها، ایمیدرو یا همان سازمان توسعه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنایع معدنی ایران اس��ت. 
این س��ازمان سال ها با س��اختاری دولتی فعالیت 
داش��ته و معادن و ش��رکت های معدن��ی زیادی 
در زیرمجموع��ه آن فعال هس��تند که هر س��ال 
درآمدزایی مناسبی برای دولت به همراه دارند. در 
عین حال تاکنون اقدام قابل توجهی برای واگذاری 
بنگاه های زیرمجموعه ایمیدرو انجام نش��ده و این 
سازمان در سال های اخیر کار بنگاه داری خود را 

نیز گسترده تر کرده است.
در این ش��رایط، به تازگی علیرضا صالح، رئیس 
س��ازمان خصوصی س��ازی از برنام��ه دولت برای 
واگذاری سازمان توس��عه ای ایمیدرو خبر داده و 
گفته اس��ت: عرضه اولیه این س��ازمان در انتظار 
دریافت مصوبه دولت اس��ت و در صورت تصویب 

دولت، این عرضه تا شهریور انجام می شود.
وی ب��ا بی��ان اینکه در ص��ورت دریافت مصوبه 
دولت تا پایان اردیبهش��ت، مراحل آماده س��ازی 
برای عرضه در بورس انجام خواهد شد، می گوید: 
ع��زم جدی س��ازمان خصوصی س��ازی ب��ر تداوم 
واگذاری ه��ا در بورس اس��ت و امیدواریم در نیمه 
نخست س��ال جاری مقدمات پذیرش ایمیدرو در 

بازار سرمایه فراهم شود.
رئیس س��ازمان خصوصی سازی درباره مقدمات 
لازم برای واگذاری ایمیدرو می گوید: سازمان هایی 
مانن��د ایمیدرو باید پیش از واگذاری به ش��رکت 
س��هامی عام تبدیل شود و پس از کسب مصوبات 
قانونی و اصلاح س��اختار، سهام این شرکت امکان 

عرضه در بورس را خواهد داشت.
به گفته وی، شفافیت عملکرد و پاسخگویی در 
برابر س��هامداران و انتخاب شایس��ته تر مدیران از 
دس��تاوردهای عرضه س��هام ایمیدرو است. صالح 
می گوید: در این زمینه 5 هلدینگ آماده ش��ده و 
قرار اس��ت در نخستین جلس��ه هیات وزیران این 
اجازه را کس��ب کنیم که زنجی��ره مدیریتی را از 

بین نبریم. 
یک��ی از ایرادهایی که ب��ه واگذاری ها وارد بود 
این بود ک��ه زمانی که ش��رکت های زیرمجموعه 
یک ش��رکت مادر تخصصی را یکی یک��ی واگذار 
می کردیم، زنجیره ارزش از بین می رفت بنابراین 
درحال کسب اجازه هستیم که مجموعه ای مانند 
ایمیدرو را به صورت س��هامی عام عرضه کنیم. بر 
این اساس پیش بینی می شود تا اواسط اردیبهشت 
مجموعه ایمیدرو به صورت شرکت سهامی عام در 

بازار سرمایه پذیرش و کشف قیمت شود. 
واگذاری س��ازمان توس��عه و نوس��ازی معادن 
در حالی مطرح اس��ت که ایمیدرو یک س��ازمان 
توس��عه ای و دارای وظایف حاکمیت��ی در زمینه 
هدای��ت بخش خصوص��ی در انج��ام فعالیت های 

معدنی است. 
به همی��ن دلیل واگ��ذاری این س��ازمان مادر 
تخصصی می تواند تهدیدی برای آینده معدنکاری 

در کشور باشد.
 در عی��ن ح��ال به گفت��ه کارشناس��ان، آنچه 
می توان��د راهگش��ا باش��د واگذاری ش��رکت های 
زیرمجموعه ایمیدرو است و نه خود آن. در همین 
زمینه گفت وگوی فارس با س��عید صمدی، رئیس 
کمیس��یون معدن خان��ه اقتصاد ایران به ش��رح 

زیراست: 
 ای�ن روزه�ا موض�وع واگذاری س�هام  �

سازمان توسعه و نوس�ازی معادن داغ است 
و بحث هایی مبنی بر عرضه سهام این شرکت 

م�ادر تخصص�ی مطرح ش�ده، ن�ه واگذاری 
بنگاه های زیرمجموعه آن به تنهایی. ارزیابی 
شما از این مسئله چیست و عملی شدن آن 
چه تاثیری بر وضعیت بخش معدن و صنایع 

معدنی خواهد داشت؟
 دولت س��ال جاری مقداری با مش��کلات مالی 
روب��ه رو ش��ده و رئیس جمه��وری ب��ه س��ازمان 
خصوصی س��ازی و وزارت اقتصاد دستور داده که 
یکس��ری بنگاه های دولتی را بفروشند. تا اینجای 
داستان، بحث مناسبی است و اساسا بحث ما هم 
همیشه این بوده که دولت باید بنگاه داری را کنار 
بگ��ذارد، در جایگاه حاکمیتی خ��ود قرار گیرد و 
کمترین دخالت را در بنگاه ها داشته باشد. طبیعتا 
ما بعد از این ابلاغ منتظر ماندیم تا دولت شروع به 
فروش سهامش در یکسری بنگاه ها کند و یکسری 
بنگاه هایی را که ضرورتی به نگهداری آنها توسط 
دولت وجود ندارد، از طریق مختلف از جمله بورس 
واگذار ش��ود. تعداد این بنگاه ها هم کم نیس��ت و 

حجم قابل توجهی را تشکیل می دهند.
 همچنین ارزش مالی زی��ادی دارند و در عین 
حال از نظر اقتصادی نیز روند خصوصی س��ازی و 
اصل ۴۴ را کاملا اجرایی می کند. واگذاری بنگاه ها 
نیز فروش منطقی تری اس��ت و در فروش بنگاه به 
بنگاه در واقع خریدار می داند با چه شرایطی وارد 

عمل می شود.
اگر بنگاه های زیرمجموعه ایمیدرو واگذار شوند 
این س��ازمان فقط باید به وظایف حاکمیتی خود 
بپ��ردازد و دیگر نمی تواند بن��گاه داری انجام دهد 
ولی وقت��ی کل س��ازمان واگذار ش��ود همچنان 
سیس��تم های دولتی در این سازمان ادامه حیات 
خواهند داشت. در این وضعیت شنیدیم که دولت 
قصد دارد تا شهریور ایمیدرو را به فروش برساند. 
ایمیدرو یک س��ازمان توسعه ای، حاکمیتی است. 
یعنی ع��لاوه بر فعالیت های بنگاه داری که به نظر 
ما درس��ت نیست و در چارچوب وظایفش تعریف 
نش��ده، اساسا یک سازمان توس��عه ای است که از 
طرف دولت وظیفه هدایت و ارائه اطلاعات و کمک 
ب��ه بخش خصوصی را دارد تا این بخش بتواند در 
حوزه معدن و صنایع معدنی سرمایه گذاری کند. 

سازمان توسعه و نوس��ازی معادن دارای قانون 
مصوب مجلس هم هست و به این ترتیب ایمیدرو 
دارای یک جایگاه قانونی اس��ت و وظیفه توس��عه 
و حاکمیت��ی دارد ک��ه نمی ت��وان آن را به بخش 
خصوصی فروخ��ت. موضوع فروش ایمیدرو مانند 
این است که وزارت صنعت اعلام کند قصد فروش 
معاون��ت معدنی خ��ود را دارد ک��ه چنین کاری 

امکان پذیر نیست.

ممکن است درنهایت واگذاری بنگاه های  �
زیرمجموع�ه ایمیدرو اتفاق بیفتد. نظر ش�ما 

چیست؟
 چیزی که اعلام ش��ده واگذاری س��هام ایمیدرو 
اس��ت زی��را س��هام ش��رکت های زیرمجموع��ه را 
نمی توان با س��رعت واگ��ذار کرد. اگ��ر بنگاه های 
زیرمجموع��ه ایمیدرو واگذار ش��وند این س��ازمان 
فقط باید به وظایف حاکمیتی خود بپردازد و دیگر 
نمی توان��د بن��گاه داری انجام دهد ول��ی وقتی کل 
سازمان واگذار ش��ود همچنان سیستم های دولتی 
در این س��ازمان ادامه حیات خواهند داش��ت. در 
عین حال، بحث دیگری که مطرح اس��ت این است 
که یکس��ری معادن س��ایز بزرگ در کشور وجود 
دارند که پروانه آنها همیش��ه به نام دولت اس��ت و 
هر س��اله بهره مالکانه به دولت پرداخت می کنند. 
همچنی��ن بر اس��اس قراردادهای که منعقد ش��ده 
پول های قابل توجهی را نیز به حس��اب خزانه واریز 
می کنند. معدن مس سرچشمه یکی از این معادن 
اس��ت.در واقع شرکت مس خودش خصوصی است 
ول��ی معدنش متعلق به ایمیدرو اس��ت یا چادرملو 
و گل گه��ر خودش��ان خصوصی هس��تند اما بابت 
معدن��ی که در اختیار دارند به دولت پول پرداخت 
می کنند. یکس��ری از این معادن در کش��ور وجود 
دارند که نمی توان آنها را به بخش خصوصی واگذار 
کرد اما اگ��ر ایمیدرو واگذار ش��ود این معادن نیز 
واگذار می ش��وند. در این ش��رایط با سرعت مدنظر 
در واگذاری ه��ا امکان منفک ک��ردن این معادن از 
ایمیدرو وج��ود ندارد و در عین ح��ال، اگر آنها را 
منفک کنند مشخص نیست چه اقدامی باید انجام 
ش��ود؟ زیرا این معادن متعلق به دولت هس��تند و 
همیش��ه ایمیدرو به نمایندگ��ی از دولت، کارها را 
در قبال این معادن انجام داده اس��ت. علاوه بر این، 
ایمیدرو وظایف توس��عه ای نیز دارد که باید به آن 
بپردازد. درحال حاضر که دولت به دنبال درآمدزایی 
اس��ت باید به جای اینکه کل سیس��تم را بفروشد، 
بنگاه های��ش را واگ��ذار کند. ایمیدرو ش��رکت ها و 
معادن زی��ادی دارد که یکی از آنها ش��رکت تهیه 
و تولی��د م��واد معدنی اس��ت. این ش��رکت دارای 
۴۰ ت��ا 5۰معدن زیرمجموعه اس��ت ک��ه در زمان 
ریاس��ت جمهوری احمدی نژاد نی��ز بحث واگذاری 
آن مطرح ش��د. اگر ایمی��درو در چادرملو، گل گهر 
یا ش��رکت های دیگر س��هام دارد می توان��د آنها را 
بفروش��د و دیگر دلیلی برای سهامداری اش وجود 
ن��دارد. این س��ازمان اگر بنگاه هایش را بفروش��د، 
هم واگذاری ها ش��فاف تر خواهد ب��ود و هم بخش 
خصوصی می تواند وارد ش��ود. فروختن ایمیدرو در 
بلندمدت بحران آفرین خواه��د بود. درحال حاضر 

دولت به دنبال فروش س��ریع یکسری شرکت ها و 
سازمان ها اس��ت، در حالی که اگر سازمان توسعه 
مع��ادن بخواه��د بنگاه هایش را بفروش��د، این کار 
زمان بر خواهد بود و این طور نیست که یک بنگاه را 

سریع آماده واگذاری کنند.
 در صورت واگذاری ایمیدرو، چه آس�یب  �

هایی بخش مع�دن و صنایع معدنی را تهدید 
خواهد کرد؟

 اساسا من هنوز درباره قانونی بودن فروش سهام 
کل ایمیدرو تردید دارم، اما نخس��تین مشکلی که 
پیش می آید وضعیت پروانه تعداد زیادی از معادن 
بزرگ کش��ور اس��ت که به نام ایمیدرو است و اگر 
ایمی��درو، خصوصی ش��ود یک رانت وحش��تناک 
درباره این پروان��ه معادن وجود دارد و طبق قانون 
پس از عرضه س��هام یک شرکت در بورس، دولت 
نمی تواند ام��وال ان را جابه جا کند. موضوع بعدی 
جایگاه توسعه ای ایمیدرو است که باید شرایط لازم 
را جهت س��رمایه گذاری بخش خصوصی در معدن 
فراه��م کند، این مس��ئولیت از تامین زیرس��اخت 
معادن مطرح اس��ت تا کمک به تهیه ماشین آلات 
که این فعالیت برای کسب سود نیست، بلکه هزینه 
دارد و در چارچوب اهداف توسعه ای ایمیدرو انجام 
می ش��ود. موضوع بعدی، فعالیت هایی اس��ت که 
ایمیدرو به نمایندگی از طرف دولت انجام می دهد 
مانند فعالیت های اکتش��افی که این فعالیت ها هم 
پس از واگذاری ایمیدرو به بخش خصوصی تعطیل 

خواهند شد.
ممکن اس�ت در نهایت واگذاری ایمیدرو  �

هم ب�ه سرنوش�ت واگ�ذاری پرس�پولیس و 
استقلال و یا ش�رکت های خودروسازی مبتلا 
ش�ود که سال هاست قرار اس�ت اتفاق بیفتد 
ولی عملی نش�ده است؟ شاید بحث واگذاری 
ایمیدرو نیز مانند اینها مطرح ش�ده باش�د؟ 
ش�ما این موض�وع را به جدیت در جلس�ه با 

دولتی ها شنیده اید؟
 درحال حاض��ر همه جا بحث واگ��ذاری ایمیدرو 
مطرح است، واگذاری خود ایمیدرو و نه بنگاه های 
زیرمجموعه آن. دولت به شدت نیازمند منابع مالی 
است و سازمان خصوصی سازی و وزارت اقتصاد هم 
به دنبال اجرای دستورات رئیس جمهور هستند تا 

برای دولت، منابع مالی تامین کنند.
فروخت�ن  � مجل�س  مصوب�ات  براس�اس 

ش�رکت های مادر تخصصی غیر قانونی است. 
چطور دولت قص�د دارد مصوبه ای خلاف نظر 

مجلس صادر کند؟
 همین ط��ور اس��ت و نباید این اتف��اق عملیاتی 
ش��ود. چرا که خلاف مصوبات قبلی است. نخستین 

مش��کلی که ب��ا واگ��ذاری ایمیدرو پی��ش می آید 
وضعیت پروانه تعداد زیادی از معادن بزرگ کشور 
اس��ت که به نام این سازمان اس��ت و اگر ایمیدرو، 
خصوصی ش��ود یک رانت وحش��تناک درباره این 

پروانه معادن وجود دارد.
پیشنهاد ش�ما برای واگذاری شرکت های  �

زیرمجموعه ایمیدرو چیست؟
 پیشنهاد ما این است که بنگاه های زیرمجموعه 
واگذار شوند. ایمیدرو یک سازمان توسعه ای است 
که در 7، 8 س��ال گذش��ته به اشتباه درحال انجام 
کار بنگاه داری است حالا باید معادن و بنگاه هایش 
را از طری��ق ب��ورس واگذار کنن��د و در عین حال، 
س��هامی ک��ه در ش��رکت های پذیرفته ش��ده در 
ب��ورس دارد را نیز باید واگ��ذار کنند. مثلا یکی از 
س��هامداران ش��رکت ملی مس، ایمیدرو است که 
باید سهامش را بفروشد. ایمیدرو نباید به هیچ وجه 

جایگاه سهامداری داشته باشد.
درباره بنگاه ها پیش�نهاد ش�ما واگذاری  �

همه شرکت هاس�ت؟ فرضا آیا بهتر اس�ت که 
س�هام مس را واگذار کند ول�ی درباره فولاد 
که یک صنعت استراتژیک تر است این اتفاق 

نیفتد؟
پیشنهاد ما واگذاری همه بنگاه ها است.

 در واگ�ذاری س�هام خودروس�ازان، این  �
بی�م وجود دارد که با وجود انحصار در صنعت 
خ�ودرو، واگ�ذاری در ش�رایط فعل�ی باعث 
تش�دید انحصار و جابه جایی انحصار از دولت 
ب�ه بخش خصوصی ش�ود. درب�اره بنگاه های 

زیرمجموعه ایمیدرو این اتفاق نمی افتد؟
درباره خودروسازی ها باید توجه داشته باشیم که 
این بنگاه ها زیان ده هس��تند. در واقع شرکت های 
خودروساز مجموعه های متورم پر نیرو هستند ولی 
مثلا شرکت های فولادی هیچکدام زیان ده نیستند. 
سود شرکت فولاد مبارکه سال گذشته به ۱5هزار 
میلیارد تومان رسید، هرچند منشأ سود آنها یارانه 
قیم��ت انرژی و همچنین س��نگ آهن ارزان قیمت 
اس��ت. این ماده معدنی را ب��ا قیمت پایین تحویل 
می گیرند ولی محصولش را با قیمت جهانی عرضه 
می کنن��د. در صنع��ت ف��ولاد عمده س��هام دولت 
واگذار شده و تعداد زیادی بنگاه با شرایط متفاوت 
داریم. اساسا فولادی ها با خودروسازان فرق دارند، 
در ش��رایط عادی اگ��ر واردات خودرو آزاد ش��ود، 
خودروس��ازان داخلی فروشی نخواهند داشت ولی 
در صنعت فولاد اگر واردات هم آزاد شود این طور 
نیست که فولادسازی ها با بحران روبه رو شوند زیرا 
قیمت تمام شده فولاد در ایران همواره از نرخ های 

جهانی پایین  تر است.  

اعطای حکم رئیس جدید 
سازمان نظام مهندسی 

معدن ایران

وزیر صنع��ت، معدن و تجارت حکم ریاس��ت 
س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران را به تقی 

نبئی اعطا کرد.
ب��ه گزارش معدن نیوز، وزی��ر صنعت، معدن و 
تجارت حکم ریاس��ت س��ازمان نظام مهندسی 

معدن ایران را به تقی نبئی اعطا کرد.
حجت الاس��لام و المسلمین حس��ن روحانی، 
رئیس جمه��وری در حکمی »تقی نبئی« را برای 
مدت سه سال به عنوان »رئیس شورای مرکزی 
و رئیس س��ازمان نظام مهندسی معدن« کشور 

منصوب کرد.
نبئ��ی، عضو و دبی��ر اجرایی ش��ورای مرکزی 
س��ازمان نظام مهندس��ی معدن ایران و از سال 
۱۳88 تاکنون رئیس س��ازمان نظام مهندس��ی 
معدن استان قزوین بود و او دانش آموخته رشته 

زمین شناسی است.
پیش از این داریوش اسماعیلی این مسئولیت 
را بر عهده داش��ت ک��ه درحال حاضر ب��ه عنوان 
معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت 

مشغول به فعالیت است.

یارانه پرداختی به صنایع 
فولادی بی هدف است

در نامه انبوه س��ازان به وزیر صنعت آمده است 
ک��ه یارانه پرداختی به صنای��ع فولادی بی هدف 
اس��ت. به گزارش تس��نیم، نامه جمشید برزگر، 
رئی��س کانون سراس��ری انبوه س��ازان خطاب به 

رحمانی وزیر صمت به شرح زیر است: 
» احتراما؛ همانگونه که مس��تحضرید صنعت 
احداث کشور با سهم حدود 5۱ درصدی از بازار 
مصرفی فولاد کش��ور، بزرگت رین مصرف کننده 
صنایع فولادی کش��ور به ش��مار می رود. علیهذا 
حمایت ه��ای گس��ترده دولت از ص��ادرات مواد 
اولی��ه و میان��ی فولاد و غفل��ت از تأمی��ن بازار 
داخل��ی، موجب��ات بی ثبات��ی و افزای��ش قیمت 
افسار گسیخته بازار داخلی را فراهم آورده است 
به طوری که در چند ماه گذش��ته شاهد جهش 
۴۰ درصدی در قیمت ان��واع آهن آلات مصرفی 
هستیم. حال چگونه است که با وجود بهره مندی 
و  ان��رژی  سوبس��یدهای  از  ف��ولادی  صنای��ع 
حمل ونقل و سایر حمایت های دولتی، نرخ فولاد 
در بازاره��ای داخل��ی در حال عب��ور از نرخ های 

منطقی در حوزه های صادراتی منطقه است.
 ب��ه عن��وان نمونه می ت��وان از سوبس��ید گاز 
مصرف��ی این صنای��ع ارزبر و انرژی ب��ر نام برد. 
ارزش انرژی مصرف ش��ده ب��رای یک تن فولاد 
با احتس��اب 55۶ مترمکع��ب گاز مصرفی به ازاء 
هر تن و نرخ گاز صادراتی به عراق ) ۲۲س��نت(، 
رقمی معادل ۱۲۲ دلار محاس��به می ش��ود که 
ب��ا در نظ��ر گرفتن به��اء گاز مصرف��ی به مبلغ 
۲۶۰۰ریال، متاس��فانه ملاحظه می شود که تنها 
حدود ۱۰ دلار از سوی این صنایع پرداخت شده 
و الباق��ی همان یارانه انرژی اس��ت که در قیمت 
محصول نهایی مش��اهده نمی ش��ود. علی ایحال 
با توجه ب��ه رکود حاکم بر ب��ازار واقعی مصرف، 
روند نزولی قیمت ه��ای جهانی و اختلاف معنی 
دار بین قیمت ش��مش فولادی عرضه ش��ده در 
ب��ازار بورس کالا ب��ا قیمت میلگ��رد مصرفی به 
می��زان تقریبی ۳۰ درصد، به نظر می رس��د که 
باید تدبیری اندیش��یده شود تا یارانه های مخفی 
و بی هدف پرداختی ب��ه صنایع فولادی، حداقل 
تأثیرات مثبت خود را در حمایت از منافع مردم 
و مصرف کنندگان نهایی این محصول نشان داده 
و موج��ب افزایش قیمت تمام ش��ده پروژه های 

عمرانی و ساخت وساز کشور نشود.«
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یادداشت

خبر
روز جهانی بهداش��ت حرفه ای و ایمنی محیط کار فرصت 
مناسبی اس��ت تا اذهان عمومی نسبت به موضوع بهداشت 
و ایمنی محیط کار حس��اس ش��وند و ضم��ن ارج نهادن به 
زحمات کارکن��ان باید به فراه��م آوردن زمینه های علمی، 
پژوهشی و کاربردی برای شناسایی مخاطرات شغلی، اجرای 
روش ه��ای صحیح کنترل و ارتقای س��طح س��امت نیروی 

انسانی اقدام کرد. 
در همین زمینه گفت وگوی گس��ترش نیوز با عباس��علی 
ایروانی، مدیر کل دفتر نظارت معدنی وزارت صمت به ش��رح 

زیر است:
 وی ب��ه مناس��بت روز جهانی ایمنی و بهداش��ت درباره 
بیماری ه��ای روان��ی ناش��ی از کار در مع��دن گف��ت: یک 
س��ری پروتکل های��ی برای ما ارس��ال ش��ده اس��ت که به 
موضوع مش��کات روانی در معدن مربوط می شود و ما این 
شیوه نامه ها را به استان ها ارسال کرده ایم، و استان ها در آنجا 
به معادن که تعداد قابل توجهی پرس��نل دارند این اباغیه را 

ارسال می کنند. 
در مع��ادن واحدی به نام HSE وجود دارد و این واحد ها 
با توجه به پروتکل هایی که ما و یا دیگر ارگان ها برای ش��ان 

ارسال می کنیم موظف هستند که متناسب با شرایط کاری 
این پروتکل ها را عملی و اجرا کنند.

 ایروانی با اش��اره به ش��یوع کرونا در ادامه درباره مشکل 
روان��ی که بع��د ار کرونا پیش می آید گف��ت: در این باره هم 
واحدهای HSE موظف هس��تند که با استفاده از مشاوران و 
متخصصان بتوانند آثار روانی ناشی از شیوع کرونا را کاهش 

دهند و به حداقل برسانند.
 وی درباره کیفیت معاینات و تجهیزات پزشکی در معادن 
اینچنین گفت: تجهیزاتی که در معادن وجود دارد متانسب 
هس��تند با سایر ارگان های دیگر در سطح کشور و این کاما 
طبیعی اس��ت که این امکانات موجود پاسخگوی پرسنل در 

هر واحد معدنی نمی تواند باشد.
 ایروان��ی درب��اره علت عدم کیفیت مناس��ب این تهیزات 
در معادن گفت: معادن هم مانند بیمارس��تان ها که الان در 
وضعیت کرونا هس��تند و هر بیمارستانی تجهیزاتی متفاوتی 
نس��بت به دیگری دارد، اینچنین هستد و تجهیزاتی که در 
این معادن هس��ت اصا کافی نیس��ت به ویژه که در معادن 
در مکان ه��ای دورافت��اده و عمدتا خارج از ش��هر و مناطق 
مح��روم وج��ود دارد و هر معدن��ی هم نمی توان��د امکانات 

مناسب بهداش��تی و یا بیمارس��تانی مجهز در محل معدن 
به وجود بیاورد.

�اجرای�فاصله�گذاری�اجتماعی�در�معادن��
مدی��ر کل دفتر نظارت معدنی وزارت صمت درباره اجرای 
صحیح ش��یوه نامه های بهداشتی و ایمنی در سال ۹۸ اظهار 
کرد: پرس��نل واحدهای HSE تمام تاش ش��ان را می کنند 
که این پروتکل ها و موارد را درباره واحد مربوط به خودشان 
در ح��د توان و ظرفیت خودش��ان اعمال کنند، به طور مثال 
تعداد پرس��نل را ک��م کردن��د و ش��یوه نامه هایی را درباره 
سالن های غذاخوری، حمل ونقل پرسنل و محیط هایی کاری 
همگی اعمال کردند، هر چند که این موارد کافی نیست اما 
پرس��نل این واحدها تمام تاش شان را انجام می دهند زیرا 
که عاوه بر جنبه درمان بیماری تاش در این باره یک جنبه 

انسانی نیز دارد. 
وی در م��ورد اجرای طرح فاصله گ��ذاری در معادن اظهار 
کرد: این طرح که به عنوان فاصله گذاری اجتماعی در جامعه 
انجام شده اس��ت به طور کاما 100درصدی در معادن نیز 
اجرا می ش��ود چون یکی از اصول مبارزه با ویروس کرونا در 
ش��رایطی که هنوز درمان قطعی برای این بیماری مشخص 

نشده است این بحث فاصله اجتماعی است که پرسنل معدن 
ب��ه خوبی آن را رصد می کنند که اگر احیانا مش��کلی پیش 

آمد سریع فرد بیمار را به مراکز درمانی انتقال دهند.
توصیه�مهم�به�همکارن�بخش�معدن��

ایروانی افزود: یکی از اص��ول مهم مبارزه با بیماری کرونا 
همین فاصله گذاری اجتماعی و استفاده از وسایل پیشگیری 
)مانند ماسک و وس��ایل ضدعفونی و...( از بیماری است که 

این موارد به خوبی در معادن اجرا می شود.
مدی��ر کل دفت��ر نظ��ارت معدنی وزارت صم��ت در مورد 
روز جهان��ی ایمن��ی و بهداش��ت توصیه های��ی را بیان کرد: 
توصیه های��ی ک��ه ما اکنون ب��ه هم��کاران در بخش معادن 
داریم در مورد بیماری کرونا اس��ت زیرا ک��ه نحوه عملکرد 
ای��ن وی��روس آنچنان مش��خص نیس��ت به ط��ور مثال در 
بعضی ه��ا ش��دید عمل می کن��د و در ع��رض 4، 5روز و در 
نب��ود امکان��ات ف��رد را از بین می ب��رد و حتی اگ��ر بعد 4، 
5روز ف��رد زن��ده بماند ریه اش درگیر می ش��ود و با وجود از 
بین رفتن کرونا به علت نرس��یدن اکس��یژن کافی می تواند 
 روی عملک��رد مغ��ز اثرگذار باش��د یا بخش��ی از ری��ه را از

 بین ببرد.

مدیرعامل شرکت کانی فراور امرتات با قدردانی از زحمات 
سعدمحمدی مدیرعامل شرکت مس در حمایت از طرح های 
تحقیقاتی گفت: این ش��رکت در س��ال 1۳۹۳ بعد از 4 سال 
کار تحقیقانی و آزمایش��گاه، با حمایت شرکت مس و شرکت 

سرمایه گذاری مس سرچشمه تاسیس شد.
ب��ه گزارش مس پرس، رض��ا بیگلری اظهار ک��رد: هدف از 
تاس��یس این ش��رکت توس��عه تحقیقات و س��اخت کارخانه 
نیمه صنعت��ی و صنعتی برای اس��تحصال عناصر س��نگین و 
عناص��ر ارزش��مند همچون پیری��ت، طا، نق��ره و کبالت از 
 باطله کارخانه های تغلیط مس و همچنین عناصر س��نگین از

 PLS لیچینگ بوده است.
وی تصری��ح ک��رد: با تحقق ای��ن هدف، ع��اوه بر فروش 
محصولات اصلی به مشتری بالفعل موجود، با ایجاد دانش فنی 
به دس��ت آمده  می توانیم نیاز کشور به محصولات استراتژیک 

را مرتفع کنیم و از س��وی دیگر از آلودگی محیط زیس��ت در 
س��دهای باطله و آب های زیرزمینی پایین دست کارخانه  های 

مس جلوگیری کنیم.
بیگلری با اشاره به طرح های  تحقیقاتی مهمی که در زمینه 
افزایش بهره وری و کاهش قیمت تمام ش��ده در صنعت مس 

تعریف ش��ده اس��ت گفت: فرآوری باطله کارخانه  های تغلیظ 
مس سرچش��مه و میدوک، طرح جداسازی نرمه از کنسانتره 
مس سرچشمه، طرح فرآوری غبار سفید کنورتورها و فرآوری 
عناص��ر س��نگین از PLS لیچینگ سرچش��مه از مهم ترین 

طرح های در حال انجام شرکت کانی فراور امرتات است.
وی ب��ا بیان اینکه فرآوری باطل��ه کارخانه  های تغلیظ مس 
سرچشمه و میدوک باعث جلوگیری از هدر رفتن مس خواهد 
ش��د که در باطله تغلیظ به هدر می رود، گفت: با اجرای این 
طرح شاهد افزایش10 درصدی تولید مس و تولید محصولات 

جانبی مورد نیاز صنعت مس خواهیم بود.
بیگلری تصریح کرد: همچنین با ساخت طرح فوق می توان 
۶0 درصد اس��ید تولیدی در ذوب سرچش��مه و خاتون آباد را 
مصرف کرد و دغدغه ای از نظر حمل و فروش آن با قیمت های 

بسیار پایین نداشت.

مدیرعامل ش��رکت کانی ف��راور امرتات با اش��اره به اینکه 
طرح فرآوری غبار س��فید کنورتورها با هدف تولید س��رب و 
روی از آن در دس��تور کار شرکت قرار گرفته است اظهارکرد: 
همچنین طرح جداسازی نرمه از کنسانتره مس باعث ارزش 
اف��زوده نرم��ه و کاهش آلودگی ذوب به واس��طه غبار مس و 

کاهش خرابی تجهیزات الکتریکی می شود.
بیگل��ری با بی��ان اینکه هم اکنون طرح اس��تحصال عناصر 
س��نگین با ظرفی��ت باطله ورودی 150 ت��ن در روز در حال 
انجام و عملیاتی شدن اس��ت اظهارکرد: این طرح ۶۲ درصد 

پیشرفت داشته است.
وی افزود: همچنین طرح عناصر سنگین از PLS لیچینگ 
سرچشمه 1۳ درصد پیشرفت داشته است که با تامین منابع 
مالی این طرح ش��اهد سرعت بخش��ی در بهره برداری از این 

پروژه خواهیم بود.

مدیر�کل�دفتر�نظارت�معدنی�وزارت�صمت:�

تجهیزات�پزشکی�در�معادن�پاسخگوی�پرسنل�نیست

�2دستورکار�مهم�در�شرکت�»امرتات«

افزایش10هزارمیلیاردتومانیسرمایهگلگهر
در�مجمع�عمومی�فوق�العاده�شرکت�معدنی�و�صنعتی�گل�گهر�تصویب�شد

سرمایه گذاری بخش 
خصوصی در معادن

از برنامه های طرح احیا، فعال س��ازی و توسعه 
معادن کوچک و متوسط برای دستیابی به جهش 
تولید می توان به جذب مش��ارکت سرمایه گذاران 
بخش خصوصی اش��اره کرد. ای��ن مهم می تواند 
ب��ه افزایش چش��مگیر و تاثیرگ��ذار تولید کمک 
کند؛ ضم��ن اینکه محور اصلی و بنیادین اقتصاد 
مقاومتی نیز به ش��مار می رود.  جذب مش��ارکت 
س��رمایه گذاران بخش خصوصی در ۲مسیر مجزا 
دنبال می ش��ود؛ نخس��ت، معرف��ی فرصت های 
س��رمایه گذاری به متقاضی��ان و فعالان معدنی و 
دوم ایجاد بس��تری مناس��ب برای آشنایی عموم 
 با معدن، فعالیت ه��ای معدنی، مزایا و معایب آن

و... . 
در این زمینه به نوعی می توان به فرهنگ سازی 
درب��اره معدن و صنایع معدنی در جامعه اش��اره 
کرد.  با توجه به شرایط سیاسی و اقتصادی فعلی 
کشورمان به ویژه تحریم های یکجانبه و خصمانه 
امریکا، توجه به مقوله تولیدات غیرنفتی بس��یار 

ضروری به نظر می رسد. 
س��ال گذش��ته در ط��رح احیا، فعال س��ازی و 
توس��عه معادن با برگزاری همایش و ش��رکت در 
چندین نمایش��گاه و همچنین تش��کیل جلسات 
اس��تانی ب��رای آش��نایی نس��بی فع��الان بخش 
معدن گام های امیدبخش��ی برداش��ته شد. ایجاد 
کنسرسیوم و مش��ارکت معدنداران با یکدیگر در 
برخی اس��تان ها برای تامین مواد اولیه، راه اندازی 
کارخانه فرآوری، اکتشاف تکمیلی و... با محوریت 
و نظارت واحد س��رمایه گذاری ط��رح از اقدامات 
موثر در فعال س��ازی و توس��عه مع��ادن غیرفعال 
و قابل توس��عه کش��ور بود. تهیه و تدوین کتابچه 
»معدن��کار کوچک« مختص کودکان رده س��نی 
الف تاشی ویژه و خاص از طرف ما در طرح احیا 
برای فرهنگ سازی و آشنایی کودکان و همچنین 
خانواده ها با مقوله مع��دن و فعالیت های معدنی 

بوده است.

املاح معدنی ایران ۳۰ تن 
نمک خوراکی صادر کرد

مدیرعامل شرکت اماح معدنی ایران گفت: ۳0 
تن و ۶00 کیلوگرم نمک خوراکی ش��امل هشت 
ت��ن نمک تبل��ور دوباره و بی��ش از ۲۲ تن نمک 
هیدرومیل پارس��ال از س��وی ای��ن واحد معدنی 
به خارج از کش��ور صادر ش��د. به گزارش صنعت 
کار، علی رستمی اظهار کرد:  ارزش محموله های 
نمک صادراتی این واحد معدنی در سال گذشته 
۶۳ میلیارد و ۲00 میلیون ریال بوده اس��ت. وی 
اظهارکرد: ص��ادرات نمک اماح معدنی ایران در 
مدت اشاره ش��ده نسبت به مدت مشابه قبل آن 
از نظر وزنی 10 تن بیش��تر اس��ت و ارزش ریالی 
محموله های صادراتی نیز 1۳میلیارد ریال افزایش 
دارد. مدیرعامل شرکت اماح معدنی ایران ادامه 
داد: بیشتر محموله های نمک صادراتی این واحد 
معدن��ی پارس��ال به روس��یه، عراق، کش��ورهای 
جنوبی خلیج فارس، ترکمنس��تان و گرجس��تان 
ارسال شده اس��ت. رس��تمی اظهارکرد: افزایش 
نف��وذ در بازاره��ای بین المللی به ویژه روس��یه و 
کش��ورهای حاش��یه خلیج فارس برای صادارات 
محصولات نمک و س��ولفات سدیم از برنامه های 
سال جاری این واحد معدنی است. وی گفت: 40 
درصد صادرات نمک کشور از سوی اماح معدنی 
ایران انجام می ش��ود و قرار اس��ت این میزان در 
سال جاری به ۶0 درصد برسد. مدیرعامل شرکت 
ام��اح معدنی ایران اضافه کرد: تولید نمک تبلور 
دوب��اره در ای��ن واحد معدنی پارس��ال 4۸ تن و 
1۲1 کیلوگ��رم و تولید نمک هیدورمیل نیز ۳۷ 
تن و 1۲۳ کیلوگرم بوده اس��ت. رس��تمی عنوان 
کرد: ف��روش داخلی نمک تبل��ور دوباره تولیدی 
در پارس��ال به ۳۹ میلی��ارد و ۷۶1 میلیون ریال 
و نم��ک هیدورمیل به 14میلیارد و ۹1۸ میلیون 

ریال رسید.

 سیدرضا عظیمی
 مجری طرح احیا فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک و متوسط 

دن
مع

ار 
زگ

رو
س: 

عک

 منیر حضوری: 
مجمع عموم��ی فوق العاده ش��رکت معدنی و 
صنعتی گل گهر با حضور س��هامداران و اعضای 
هیات مدیره این شرکت معدنی در سالن همایش 

مجموعه فرهنگی تاش برگزار شد. 
در این جلس��ه فوق العاده خواسته هیات مدیره 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر برای افزایش 
سرمایه به استحضار اعضای مجمع و سهامداران 
رس��ید و مقاصد آن در جهت کمک به رش��د و 

جهش تولید در کشور مشخص شد.
 این نشس��ت که ب��ا حض��ور ۸1.5 درصدی 
دارندگان سهام ش��رکت گل گهر رسمیت یافت 
با ریاس��ت حس��نعلی قنب��ری، مدیرعامل گروه 
س��رمایه گذاری مدیریت امید و دبیری جمشید 
مارحمان، مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی 

گل گهر برگزار شد. 
در ای��ن نشس��ت همچنی��ن محمدحس��ین 
ش��رکت  مجام��ع  ام��ور  مع��اون  قائم��ی راد، 
و  فل��زات  و  مع��ادن  توس��عه  س��رمایه گذاری 
مرتضی ش��بانی، مدیر امور مجامع فولاد مبارکه 
به عن��وان ناظرین مجمع و رض��ا یعقوبی، مدیر 
حسابرسی بهراد مش��ار و محمود زیدآبادی نژاد، 
 مع��اون مال��ی و اقتص��ادی ش��رکت گل گه��ر 

حضور داشتند. 
گل�گهر�سکاندار�توسعه�بزرگ�ترین���

بنگاه�تولیدی�
جمش��ید مارحم��ان، مدیرعام��ل ش��رکت 
معدن��ی و صنعت��ی گل گهر به عن��وان دبیر این 
جلس��ه ضم��ن قدردان��ی از س��هامدارانی ک��ه 
باوج��ود نگرانی ه��ای ناش��ی از ش��یوع ویروس 
کرونا در این جلس��ه حاضر ش��دند، درباره نقش 
کلی��دی ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی گل گهر 
ای��ن ش��رکت س��کانداری  در کش��ور گف��ت: 
 توس��عه بزرگ ترین بنگاه تولید فولاد کش��ور را 

برعهده دارد. 
مارحم��ان درب��اره عل��ل و چرای��ی افزایش 
س��رمایه این شرکت و تشکیل مجمع فوق العاده 
گفت: س��هم گل گه��ر در تامین زنجی��ره فولاد 
کش��ور بیش از ۳0 درصد است و این مهم حکم 
می کند تولید بیش��تری را برای رسیدن به بیش 
از ۲0 ه��زار میلیارد تومان در س��ال های آینده 

موردتوجه قرار دهیم. 
مدیرعامل ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر 
با اش��اره به ش��عار س��ال ۹۹ اظهار ک��رد: رهبر 
معظم انقاب سال جاری را باعنوان جهش تولید 
نام گذاری کردند و ما با افتخار اعام می کنیم که 

این مهم را از سال قبل آغاز کرده ایم. 
او با اش��اره به رشد تولید این شرکت در سال 
گذش��ته گفت: از آنجایی  ک��ه گل گهر ۳0درصد 

پش��توانه فولاد کشور اس��ت؛ با رشد 4 درصدی 
تولید همراه بوده که توانستیم شاهکاری را خلق 
کنیم. ب��رای این مهم باید از تک تک پرس��نل، 
اعضای هیات مدیره و تیم بیش از ۲0 هزار نفری 

فعال در حوزه تولید قدردانی کرد. 
مارحمان ادامه داد: در سال جاری باید بیش 
از ۶0 درصد مواد اولیه مورد نیاز شرکت معدنی 
و صنعتی گل گهر را خری��داری کنیم تا بتوانیم 
تولی��د و جهش بیش��تری را رق��م بزنیم. به این 
ترتیب طرح های توسعه ای که شروع کرده ایم یا 
در دس��ت اجرا داریم هرچه زودتر در مدار تولید 

قرار می گیرند. 

افزای�ش�س�رمایه��۵2ه�زار�میلی�ارد���
ریالی

محمود زیدآبادی نژاد، معاون مالی و اقتصادی 
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر در ادامه این 
مجمع با اش��اره به اینکه سهامداران این شرکت 
هم��واره حام��ی توس��عه بوده اند، اظه��ار کرد: 
مدیرعامل و اعضای هیات مدیره دلسوزانه حامی 

توسعه و تولید در مجموعه گل گهر هستند. 
مع��اون مال��ی و اقتصادی ش��رکت معدنی و 
صنعتی گل گهر با اش��اره به آم��ار و ارقام گفت: 
ارزش گل گه��ر از س��ال 1۳۹۷ تا امروز رش��د 
مناس��بی داشته است، به این صورت که درسال 

1۳۹۷ ح��دود 11۹هزار میلی��ارد ریال بوده، در 
س��ال 1۳۹۸ حدود ۳۳۸هزار میلیارد ریال شده 
و در حاض��ر به ۸۲۷ هزار میلیارد ریال رس��یده 
اس��ت. او تاکید کرد: این رش��د نش��ان می دهد 
مدیران گل گهر به نحو شایس��ته و دلسوزانه ای 
فع��ال بوده اند. زیدآبادی نژاد درباره لزوم افزایش 
سرمایه گل گهر گفت: از سال 1۳۹۷ به این نتیجه 
رسیدیم که این ش��رکت برای توسعه فعالیت ها 
بای��د س��رمایه خ��ود را افزایش ده��د؛ بنابراین 
درخواس��ت افزایش سرمایه را اعام کردیم.  بعد 
از تایید حس��ابرس ادامه کار به سازمان بورس و 
اوراق بهادار واگذار ش��د که آنها نیز این موضوع 
را تایی��د کردن��د. او ادام��ه داد: به ای��ن ترتیب 
درخواست 5۲ هزار میلیارد ریال افزایش سرمایه 
داری��م که امیدواریم س��هامداران آن را تصویب 
کنن��د. معاون مالی و اقتصادی ش��رکت معدنی 
و صنعتی گل گهر با اش��اره ب��ه پروژه هایی که با 
افزایش سرمایه مورد توجه قرار می گیرند، اظهار 
ک��رد: ۳1 هزار میلیارد ریال برای ش��رکت های 
سرمایه پذیر از جمله شرکت های سرمایه گذاری 
توس��عه گل گهر،  توسعه آهن فولاد، نظم آوران و 

تامی��ن و انتقال آب خلیج ف��ارس در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت. همچنین از آنجایی که ۶0 درصد 
س��نگ ب��رای تولید کنس��انتره را باید از س��ایر 
معادن خریداری کنیم، 11 ه��زار میلیارد ریال 
درخواس��ت کردیم که با افزایش سرمایه به این 
مهم دس��ت پیدا می کنیم. او ادامه داد: از طرف 
دیگ��ر به ۹ هزار و ۷15 ه��زار میلیارد ریال نیاز 
داریم تا پروژه های در دس��ت اقدام شامل پروژه 
بازیابی آب به ۲ خط 5 و ۶ برای افزایش ظرفیت 
و کیفیت عملیاتی ش��ود. در پایان این نشس��ت 
افزایش س��رمایه 55درصدی کگل در ۲ مرحله 
تصویب ش��د؛ در مرحله نخس��ت با آورده نقدی 
سهامداران، س��رمایه شرکت از 4۸ هزار میلیارد 
ری��ال به ۷4.400میلیارد ریال از محل مطالبات 
حال ش��ده می رس��د.  در مرحل��ه دوم نیز آورده 
نقدی در اختیار هیات مدیره از ۷4.400میلیارد 
ری��ال به 100 هزار میلی��ارد ریال در مدت یک 
س��ال می رس��د. گفتنی است ش��رکت گل گهر 
در اواخر س��ال گذش��ته مج��وز افزایش بیش از 
۲برابری س��رمایه را از س��ازمان ب��ورس و اوراق 

بهادار دریافت کرده بود.

محمود زیدآبادی نژاد: ارزش گل گهر از سال ۱۳۹۷ تا 
امروز رشد مناسبی داشته است، به این صورت که 

درسال ۱۳۹۷ حدود ۱۱۹هزار میلیارد ریال بوده، در 
سال ۱۳۹۸ حدود ۳۳۸هزار میلیارد ریال شده و در 

حاضر به ۸۲۷ هزار میلیارد ریال رسیده است
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روی خط خبر

ثبت رکورد تولید ماهیانه 
 گندله به وسیله
 »فولاد سنگان«

مدیرعامل ش��رکت صنعت��ی و معدنی فولاد 
سنگان از تحقق برنامه های توسعه ای و دستیابی 
به بالاترین ظرفیت تولید، انتقال س��نگ آهن و 
تحویل به مش��تری خب��ر داد و گفت: کارکنان 
مجتمع فولاد سنگان در شرایط بحرانی ویروس 
کرونا و با رعایت تمامی ش��یوه نامه های مقابله و 
پیش��گیری از شیوع کرونا، موفق به ثبت رکورد 
تولی��د ماهیانه گندله به می��زان ۳۸۱۰۹۳ تن 

شدند.
به گزارش روابط عمومی فولاد س��نگان، علی 
امرایی تاکید کرد: این ش��رکت با ارسال روزانه 
بیش از ۱۶۲۰۰ تن گندله به صورت حمل ریلی، 
علاوه بر شکس��تن رکورد ارس��ال گندله توسط 
حمل ونقل ریلی در فروردین ماه، ضمن کاهش 
ترددحمل ونق��ل جاده ای، کاه��ش تصادفات و 
صیانت از محیط  زیس��ت، گام��ی درتامین مواد 
اولی��ه بزرگ تری��ن فولادس��از خاورمیانه یعنی 

شرکت فولاد مبارکه برداشتند. 
وی ب��ا تاکید ب��ر نقش راهب��ردی و محوری 
فولاد س��نگان در تامین مواد اولیه کارخانجات 
فولادی افزود: فولاد س��نگان با تاسی از منویات 
رهبری و تلاش برای تحقق شعار سال از طریق 
ایجاد اش��تغال و رش��د تولید، نوید پیشرفت و 

خودکفایی در زنجیره تامین را عملی کرد.

 تولید ۱۳۸۰۰ کنسانتره
 با احداث کارخانه جدید 

سرب نخلک

مدیر نظ��ارت مجتمع معدنی س��رب نخلک 
گفت: ظرفیت تولید این مجتمع س��رب نخلک 
درحال حاض��ر با وجود کارخانه قدیمی س��الانه 
۱۲۰۰۰تن محصول کنس��انتره ب��وده که پس 
از س��اخت کارخانه جدید ب��ه ۱۳۸۰۰ تن ارتقا 
می یابد. به گزارش روابط عمومی ش��رکت تهیه 
و تولید مواد معدنی ای��ران، عارف باقری اظهار 
ک��رد: ای��ن کارخانه با ب��ه روزترین فن��اوری با 
هدف کاه��ش مصرف ان��رژی، افزایش راندمان 
و حفظ محیط زیس��ت در حال س��اخت اس��ت 
ک��ه در زمینی به مس��احت ۴۵۰ متر مربع و با 
سرمایه گذاری ۷۰ میلیارد ریالی راهبر مجتمع 
پیش��رفت ۴۰درصدی داش��ته اس��ت. مراحل 
عملیات اجرایی این پروژه ش��امل برپایی سوله، 
آرمات��ور بندی و احداث فونداس��یون آس��یای 
گلول��ه ای، نص��ب پلتفرم تجهی��زات، همچنین 
خرید ماشین آلات و انتقال آن به محل مجتمع 
انجام شده اس��ت. وی تصریح کرد: با راه اندازی 
ای��ن کارخان��ه ۱۵نفر نی��روی کار ب��ه صورت 

مستقیم مشغول به کار خواهند شد.
 همچنی��ن برنامه ریزی س��اخت این کارخانه 
یکس��اله بوده که مطابق با منویات مقام معظم 
رهبری و نام گذاری س��ال جاری به نام »جهش 
تولید«، پیش بینی می شود با به کارگیری حدود 
۹۰درصد تجهی��زات و فناوری س��اخت داخل 
کشور، در بازه زمانی کوتاه تر و تا پایان شهریور 

سال جاری به بهره برداری برسد.
مدیر نظ��ارت مجتمع معدنی س��رب نخلک 
گفت: با توجه به قدمت ۶۳ س��اله و فرسودگی 
س��ازه ها و دس��تگاه های خ��ط تولی��د کارخانه 
ف��رآوری قدیمی این مجتمع و عدم برخورداری 
س��ازه آن از ش��رایط اس��تاندارد و ایمنی لازم، 
راهبر این مجتمع از اواس��ط اسفند سال ۹۸ و 
پس از دریافت مجوزهای لازم اقدام به تخریب 
کارخانه قدیمی و ساخت کارخانه فرآوری جدید 
در محل مجتمع معدنی سرب نخلک با ظرفیت 
 تولی��د س��الانه ۱۸۰۰ تن محصول کنس��انتره 

سرب کرد.

ش��رکت ملی مس در گزارش��ی عملکرد و برنامه های خود 
را تشریح کرد.

ب��ه گزارش معدن ۲۴، در س��ال ۹۸ بیش از ۲۹۵۶۰۰ تن 
مس محصول در ش��رکت ملی مس تولید ش��د، در حالی که 
ظرفی��ت ۲۸۶ هزار تن بوده اس��ت. برنامه برای س��ال ۹۹ و 
۱۴۰۰ ب��ه ترتیب ۳۰۰ ه��زار تن و ۳۲۰ هزار تن مس محتوا 

است.
هزینه اس��تخراج هر تن ماده معدنی در ۱۱ ماهه ۹۸ برابر 

با۶۴۹۰۰ تومان است.
عیار متوسط کنساتتره تولیدی در سال ۹۸ برابر با ۲۴.۱۳ 

درصد است.
بنابر عیار کنسانتره، ارزش محموله کنسانتره برابر مجموع 
ارزش م��س، طلا و نق��ره موجود در کالای یاد ش��ده منهای 

هزینه های ذوب و تصفیه است.
قیمت تمام ش��ده کاتد فملی درحال حاض��ر ۲۹۴۵ دلار بر 

تن است.

قیمت تمام شده کاتد در کشورهای پیشرفته ۲۹۰۰ و سایر 
کشورها تا ۴۰۰۰ دلار متغیر هستند و نیز ۲درصد دنیا قیمت 

تولید آنها از قیمت مس ۵۵۰۰ دلار بر تن بیشتر است.
برنامه�تولید�شرکت�برای�سال�۹۹:���

-  کنسانتره: ۱۱.۳ میلیون تن
-  کاتد: ۲۵۰ هزار تن
-  مفتول: ۱۰ هزار تن

کلیه فروش های با قیمت LME اس��ت. دلیل کمتر بودن 
قیمت داخلی نس��بت به صادراتی به این دلیل است که دلیل 

حمایت از مصرف کنندگان داخلی پریمیوم صفر است.
پروژه انتقال آب خلیج فارس تا پایان س��ال ۹۸ از پیشرفت 
۷۵ درصدی برخوردار است و فاز اول آن در شهریور سال ۹۹ 

به بهره برداری خواهد رسید.
مقاصد فروش صادراتی در سال ۹۸ کشورهای آسیایی بوده 
اس��ت. تولید کاتد روندی صعودی داش��ته و به تدریج تا سال 

۱۴۰۲ به ۳۷۶ هزار تن خواهد رسید.

تولی��د مفتول روندی صعودی داش��ته و به تدریج تا س��ال 
۱۴۰۲ به ۳۵ هزار تن خواهد رسید.

با وجود کرونا، برای س��ال ۹۸، فملی بیشتر از تولید خود، 
فروش داشته است )فروش از انبار(

حقوق�و�عوارض�دولتی�برای�محصولات:���
-  ده درص ارزش فروش کنسانتره مس مازاد بر مصرف

-  ۱۲درص��ذ ارزش فروش کاتد تولیدی پالایش��گاه حاصل 
از کانس

-  ۵ درصد ارزش ف��روش کاتد تولیدی لیچینگ حاصل از 
خاک اکسید

با توجه به در نظر گرفتن کرونا، موسسات تحقیقاتی قیمت 
مس را برای س��ال ۲۰۲۰ عددی برابر با ۵۴۳۰ دلار تخمین 

زده اند.
پیش بینی بلند مدت قیمت مس از س��وی موسسات معتبر 
و بانک های جهانی برای سال های بعد به تدریج روند صعودی 
داشته است. س��اب ۲۰۲۱: متوسط ۶۱۰۲دلار، سال ۲۰۲۵: 

۷۰۶۶ دلار ) پیش بین��ی با لح��اظ کردن کروناس��ت( مقدار 
مص��رف مس در خودروه��ای الکتریکی در س��ال های آینده 
از روندی صعودی برخوردار اس��ت. شرکت طرح های توسعه 
داش��ته که طرح تجهیز معدن و س��اخت کارخانه های درآلو 
و همچنین طرح احداث کارخانه هیپ لیچینگ س��ونگون در 
انتهای سال جاری به بهره برداری می رسند. طرح های دیگر نیز 

به تدریج به بهره برداری می رسند.
دلی��ل کاهش ف��روش در فروردین به این دلیل اس��ت که 
بارگیری انجام نشده است. بنابراین فروش در ماه آینده بیشتر 

خواهد شد.
پیش�بینی�بر�این�اس�ت�که�تسهیلات�برای�سال���

�۹۹کاهش�یابد
براس��اس مصوبه هی��ات دولت ام��کان تجدیدارزیابی برای 
ش��رکت وجود دارد و لیکن مانند همه ش��رکت های بورسی 
اس��تفاده از این امکان تا ۵ سال آینده برای شرکت مس نیز 

مهیا خواهد بود.

دبیر انجمن کارفرمایان صنعت سیمان با بیان اینکه در سال 
گذش��ته ۶۰ میلیون و ۳۰۰ هزار تن سیمان تولید شد، گفت: 
صادرات س��یمان و کلینکر در سال گذش��ته ۳۲ درصد رشد 
کرد.عبدالرضا شیخان در گفت وگو با میزان با بیان اینکه سال 
۹۸ س��ال بسیار خوبی برای صنعت س��یمان بود، اظهار کرد: 
سال گذشته برای صنعت سیمان همراه با رشد تولید، مصرف 

و صادرات بود. 
وی اف��زود: اعم��ال افزای��ش قیمت در تیر س��ال گذش��ته 
موجب ش��د تا ش��رکت های تولیدی از حاش��یه زی��ان خارج 
ش��وند، نیروه��ای خود را تعدی��ل نکنند و ب��ه کار خود ادامه 
دهند. ش��یخان با بیان اینکه در س��ال گذشته ۶۶ میلیون تن 
کلینکر تولید ش��د که ۶.۹درصد رش��د نسبت به مدت مشابه 

س��ال قبل از آن بود، گفت: تولید سیمان نیز در سال گذشته 
ب��ا رش��د ۹ درصدی ب��ه ۶۰ میلیون و ۳۰۰ هزار تن رس��ید.
ش��یخان درباره میزان صادرات س��یمان با بیان اینکه در سال 
گذش��ته ۱۰ میلی��ون و ۸۰۰ هزار تن کلینکر صادر ش��د که 
۶۰ درصد بیش��تر از س��ال گذش��ته بود و همچنین حدود ۶ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن صادرات س��یمان انجام شد بیان کرد: 
در مجموع صادرات س��یمان و کلینکر در سال گذشته با رشد 
۳۲ درصدی همراه بوده است.دبیر انجمن کارفرمایان صنعت 
سیمان ادامه داد: صادرات کلینکر به عراق، کویت، کشور های 
حاشیه خلیج فارس، چین، بنگلادش، هند و آسیای میانه انجام 
ش��ده است. ش��یخان درباره بازگش��ت ارز حاصل از صادرات 
تصریح کرد: با توجه به اینکه از تیر فقط ش��رکت های سیمان 

اجازه صادرات پیدا کردند، ش��رکت ها با تعامل با بانک مرکزی 
ارز ه��ای حاصل از ص��ادرات را برگرداندند. وی تاکید کرد: در 
صورت بازنگرداندن ارز، وزارت صمت اجازه صادرات دوباره به 

شرکت های سیمانی نمی دهد. دبیر انجمن کارفرمایان صنعت 
س��یمان گفت: پایه صادراتی هر تن کلینکر ۱۵ دلار و هر تن 
سیمان حدود ۲۵ دلار اس��ت. شیخان همچنین درباره اینکه 
زمزمه هایی مبنی بر افزایش ۱۸ درصدی سیمان در چند روز 
اخیر شنیده می شود افزود: قیمت ها در سامانه ۱۲۴ ثبت شده 
و مصوب است و هیچکدام از شرکت های تولیدی اجازه فروش 
بالات��ر از این قیمت را ندارند. وی اظهار کرد: ش��رکت ها برای 
حمل به سایر استان ها یارانه حمل و نقل پرداخت می کردند، 
اما س��ال جاری به دلیل کرونا ناچار به ف��روش تولیدات خود 
در ش��هر های اطراف ش��دند که احتمالا پرداخت یارانه حمل 
را حذف کردند که ش��ائبه افزایش قیمت به وجود آمده است 

در حالی که هیچ گونه افزایشی انجام نشده است.

عملکرد�شرکت�ملی�مس�در�سال�۹۸

�رشد��۳۲درصدی�صادرات�سیمان�و�کلینکر

دولت به داد صنعت سیمان برسد
عضو�خانه�صنعت،�معدن�و�تجارت�کرمانشاه:�

میزان تولید کنس��انتره و گندله سنگ آهن شرکت های 
بزرگ س��نگ آهن در س��ال ۹۸، ب��ه ترتیب ح��دود ۴ ، 

۲درصد رشد یافت. 
به گزارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه و نوس��ازی 
مع��ادن و صنای��ع معدنی ای��ران، تولیدکنن��دگان بزرگ 
س��نگ آهن کش��ور از ابتدای فروردین ت��ا پایان دی، ۴۷ 
میلیون و ۳۰۶هزار و ۹۳۴ تن کنسانتره سنگ آهن تولید 
کردند. میزان تولید مدت مشابه سال گذشته، ۴۵ میلیون 

و ۴۸۴ هزار و ۶۵۶ تن بود.

 از ای��ن میزان، ش��رکت های »گل گه��ر« ۱۶ میلیون و 
۱۱ه��زار و ۷۱۶ تن، »چادرمل��و« ۹ میلیون و ۶۶۲ هزار 
و ۶۹تن، »س��نگ آهن مرکزی« ۴ میلی��ون و ۶۷۲ هزار 
و ۳۲۱تن، »توس��عه معادن و صنای��ع معدنی خاورمیانه« 
۵میلیون و ۲۶۹ هزار و ۵۲۱ تن، »گهر زمین« ۴ میلیون 
و ۵۳۶هزار و ۵۳ تن، »اپال پارس��یان سنگان« ۳میلیون 
و ۳۲ه��زار و ۳۳۳ تن، »صنعتی و معدنی توس��عه ملی« 
۲میلی��ون و ۴۷۲ هزار و ۹۳۸ تن، »صبا نور« یک میلیون 
و ۱۳۹ ه��زار و ۹۵۶تن و »جلال آب��اد« ۵۱۰ هزار و ۲۷ 

تن کنس��انتره س��نگ آهن تولید کردند. ۶ شرکت بزرگ 
گندله س��از )چادرملو، گل گهر، توس��عه مع��ادن و صنایع 
معدنی خاورمیانه، اپال پارس��یان سنگان، صنایع معدنی 
فولاد سنگان و صبانور( از ابتدای فروردین تا پایان اسفند 
۹۸، ح��دود ۲۷ میلی��ون و ۵۶۲ ه��زار و ۳۳۹ تن گندله 
س��نگ آهن تولید کردند که در مقایس��ه با رقم سال ۹۷ 
 )۲۷ میلیون و ۴۱ هزار و ۴۷۷ تن(، حدود ۲ درصد رشد

نشان می دهد.
 بن��ا به این گزارش، ۵ ش��رکت ب��زرگ معدنی در ۱۲ 

ماهه س��ال ۹۸ حدود ۳ میلی��ون و ۹۳۳ هزار و ۴۷۰ تن 
س��نگ  آهن دانه بندی تولی��د کردند. این رقم نس��بت به 
تولید مدت مش��ابه سال گذشته )۶میلیون و ۲۹۰ هزار و 

۹۸۶ تن(، ۳۷ درصد کاهش نشان می دهد. 
از این میزان، ش��رکت های صبانور »یک میلیون و ۹۶۷ 
هزار و ۷۳۸ ت��ن«، فلات مرکزی »۸۱۶ هزار و ۱۰ تن«، 
چادرملو »۵۰۰ هزار تن«، سنگ آهن مرکزی »۴۰۲ هزار 
و ۲۴۵ تن« و سنگ آهن سنگان »۲۴۷ هزار و ۴۷۷ تن«، 

تولید کردند.

رشد ۴ درصدی تولید کنسانتره آهن در شرکت های بزرگ

 گروه معدن: 
عضو خانه صنعت، معدن و تجارت کرمانش��اه 
گفت: بهتر اس��ت در سال جهش تولید، دولت یا 
وزارت صمت برای آزادس��ازی قیمت ها حرکت 
کنند ت��ا کارخانه های س��یمان بتوانند با جذب 
نقدینگی در جهت تعمیر، نگهداری و نوس��ازی 

حرکت کنند.
صاحبان صنعت سیمان س��ازی ای��ن روزها با 
توج��ه به مش��کلات متعددی از جمل��ه افزایش 
هزینه ه��ای تولید و حمل ونقل روزگار س��ختی 
را می گذرانن��د در همی��ن زمین��ه گفت وگ��وی 
گس��ترش نیوز با ش��هریار گراوندی، عضو خانه 
صنع��ت، مع��دن و تجارت کرمانش��اه به ش��رح 

زیراست: 
افزای�ش�قیمت�ه�ا�در�م�واد�اولی�ه���

سیمان�سازان
عضو خانه صنعت، معدن و تجارت کرمانش��اه 
با اش��اره به مش��کلات در صنعت سیمان گفت: 
کارخانه ها ب��ه دلیل افزای��ش هزینه های تولید 
دچ��ار مش��کلی جدی هس��تند به ط��وری که 
هزینه های تولید س��یمان در ۳سال اخیر و بعد 
از افزای��ش نرخ ارز تقریبا بی��ش از ۱۲۰ درصد 
افزایش یافته است. پاکت بسته بندی سیمان که 
هر کیس��ه آن قبلا ۵۰۰ تومان بود درحال حاضر 
به ۱۶۵۰ تومان رسیده است. نرخ آجر نسوز در 
کوره های سیمان که قبلا تا کیلویی ۴۵۰۰تومان 
خریداری می ش��د به ۱۸ هزار تومان در هر کیلو 
رس��یده است و فروش��نده ۷۰ درصد مبلغ را به 
ص��ورت پیش پرداخت دریاف��ت می کند و زمان 
تحویل نی��ز قبلا تا ۲ماه به ط��ول می انجامیده 
درحال حاضر به ۶ ماه رس��یده و تحویل آن هم 

مشروط بر تامین مواد اولیه شده است.
گراوندی درباره افزایش قیمت ها در مواد مورد 
نیاز صنعت س��یمان گف��ت: در بخش گریس و 
روغ��ن ۱۵۰ درص��د افزایش نرخ داش��تیم، در 
س��نگ آهن و گچ مصرفی بی��ش از ۲۵۰ درصد، 
در هزینه ه��ای حمل ونقل مواد اولیه و س��یمان 
تولی��دی بیش از ۱۵۰ درص��د قیمت ها افزایش 
یافته است. همچنین شاهد افزایش ۸۵ درصدی 
دستمزدها در ۲س��ال گذشته بودیم و در خرید 

قطع��ات یدکی داخلی ش��اهد افزای��ش بیش از 
۱۵۰ درص��دی و قطع��ات یدک��ی خارجی نیز 

۴۰۰درصد افزایش داشته است.
تولید��۹۰میلیون�تنی�سیمان�در�سال��

 وی در ادامه با اش��اره به تولیدات سیمان در 
کش��ور گفت: در ۱۰ سال پیش تولیدات سیمان 
کش��ور نزدیک ب��ه ۴۰ میلیون تن ب��ود. پس از 
ورود بخ��ش خصوص��ی و براس��اس برنامه های 
توس��عه  ای تولیدات سیمان ما به ۹۰ میلیون تن 
رس��یده اس��ت و با توجه به رکود اقتصادی تنها 
۵۰میلیون تن در کشور مصرف می شود و مابقی 

باید صادر شود.
گراون��دی افزود: بهتر اس��ت در س��ال جهش 
تولید، دول��ت یا وزارت صمت برای آزادس��ازی 
قیمت ه��ا حرکت کنند تا کارخانه های س��یمان 
بتوانند با جذب نقدینگی برای تعمیر، نگهداری 

و نوسازی حرکت کنند.

افزای�ش�قیم�ت�س�یمان�تاثیری�در���
تورم�مسکن�ندارد

عضو خانه صنعت، معدن و تجارت کرمانش��اه 
در ادامه به مقایس��ه قیمت گذاری روی سیمان 
و فولاد اش��اره ک��رد و گفت: در ۱۰ س��ال قبل 
ن��رخ س��یمان نس��بت به ف��ولاد ۶ ب��ه ۱ بود و 
درحال حاضر این نس��بت ۳۵ به ۱ ش��ده است 
یعنی نرخ فولاد ۳۵ برابر نرخ س��یمان اس��ت و 
این در حالی است که نقش هر دو در ساختمان 
یکی اس��ت. قیمت گذاری بر روی فولاد همواره 
براس��اس قیمت های جهانی بوده و کنترل های 
دول��ت نی��ز براس��اس ن��رخ تعیین ش��ده فوب 
خلیج ف��ارس ضربدر یک عدد اس��ت. اما همواره 
نرخ س��یمان از س��وی دولت پایین نگه داش��ته 
می ش��ود چرا که دولت معتقد است در صورتی 
که نرخ س��یمان افزایش یابد ب��ه دنبال آن نرخ 
مسکن نیز افزایش خواهد داشت. که در واقعیت 

این طور نیست. گراوندی ادامه داد: برای ساخت 
یک س��اختمان با س��ازه بتنی ب��ه ازای هر متر 
مربع ۴کیسه سیمان لازم که با نرخ فعلی کمتر 
از ۵۰ ه��زار تومان هزینه می ش��ود. اگر هر متر 
مربع یک ساختمان را در دورافتاده ترین شهرها 
مت��ری ۵ میلیون توم��ان در نظ��ر بگیریم نرخ 
سیمان مصرفی کمتر از یک درصد از هزینه یک 
متر مربع از س��اختمان را ش��امل می شود و این 
درحالی اس��ت که نقش فولاد، گچ س��اختمانی، 
کابین��ت و کلی��د و پریز مصرف ش��ده به ۱۰ تا 
۱۵ درصد خواهد رس��ید و نتیجه می گیریم که 
سیمان تاثیری در تورم و نرخ ساختمان نخواهد 

داشت.
دولت�به�داد�صنعت�سیمان�برسد��

وی تصری��ح ک��رد: در صورتی ک��ه دولت در 
م��ورد قیمت گ��ذاری بر فروش داخلی س��یمان 
ک��ه ی��ک کالای ص��ادرات محور اس��ت و برای 

آن ظرفیت س��ازی ش��ده چاره اندیشی نکند این 
صنع��ت از پا خواهد افتاد. از دولت درخواس��ت 
می کنی��م با توجه ب��ه اینکه ص��ادرات نفتی ما 
محدوده ش��ده و ی��ا تقریبا از بین رفته اس��ت، 
ص��ادرات غیرنفتی را تحت فش��ار ق��رار ندهد. با 
توجه به افزایش هزینه های تولیدی این صنعت، 
از دول��ت درخواس��ت می ش��ود تا ش��رکت های 

سیمانی نیز قیمت های خود را افزایش دهند.
عضو خانه صنعت، معدن و تجارت کرمانش��اه 
در پایان با اش��اره به مش��کل حمل ونقل گفت: 
ارسال محصولات به بنادر در سال های گذشته با 
افزایش تعرفه های حمل ونقل روبه رو بوده اس��ت 
و همچنین در بخش صادرات نیز شاهد افزایش 
۲.۵ برابری هزینه ها هستیم. دولت باید به دلیل 
بالا رفتن هزینه های بندری برای کمک به تولید 
به صنایع مش��وق های صادراتی در نظر گرفته و 

یارانه تخصیص دهد.
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یادداشت

غربت صنعت آلومینیوم
»روزگار معدن« چالش های صنایع پایین دستی را بررسی کرد:

 گ�روه مع�دن: صنعت فولاد ایران در طول س��ال های 
گذش��ته با مشکلات بسیاری روبه رو شده که عملکرد فعالان 
این صنعت را تحت تاثیر قرار داده اس��ت. تحریم های ظالمانه 
ایالات متحده علیه ایران از همان ابتدا صنعت فولاد کشور را 
نش��انه گرفت و در یک سال و نیم گذشته، چند مرتبه تمدید 
شد. علاوه بر این، صنعت ساخت وساز که به عنوان بزرگ ترین 
صنعت مصرف کننده فولاد در کش��ور ما شناخته می شود، در 
چند سال گذش��ته با رکود روبه رو شده است. شیوع ویروس 
کرونا در ایران و تعطیلی بس��یاری از کسب وکارها، عمق این 
رکود را بیش از پی��ش افزایش داده و میزان تقاضای جهانی 
برای فولاد نیز در مس��یر کاهش��ی قرار گرفته است؛ بنابراین 
می ت��وان اذعان کرد که ای��ن صنعت در ش��رایط اضطراری 
قرار دارد. در چنین ش��رایطی انتظار می رود هرچه س��ریع تر 
اقدامات حمایتی از صنعت فولاد کش��ور در برابر تلاطم های 

بازار جهانی، آغاز شود. 
تقاضا در بازار فولاد کم است  �

به گ��زارش مع��دن نی��وز، حمیدرضا 
صن��ف  اتحادی��ه  رئی��س  رس��تگار، 
فروشندگان آهن و فولاد تهران گفت: 
در حالی که قیمت واقعی ورق فولادی 
۶ هزار و ۵۰۰ تا ۷ هزار تومان اس��ت، 
ام��ا به بهای ۹ هزار و ۵۰۰ تا ۱۰ هزار 
تومان عرضه می ش��ود. وی اظهار کرد: درحال حاضر تقاضا در 
ب��ازار فولاد کم بوده و هنوز نیاز به زمان اس��ت تا پروژه های 
بزرگ فعالیت خود را آغاز کنند و بازار به رونق برسد. رئیس 
اتحادیه فروش��ندگان آهن افزود: قیمت ها در بازار تقریبا در 
ثبات قرار دارد و نوس��ان زیادی نداش��ته اس��ت. با توجه به 
ش��رایط و حجم مصرف، نباید تورم و افزایش قیمتی داش��ته 
باشیم مگر اینکه فولاد تحت تاثیر سایر بازار ها قرار بگیرد. وی 
گف��ت: البته قیمت ورق فولادی کمی افزایش یافت که علت 

آن ه��م واحد ه��ای تولیدی هس��تند ک��ه توزی��ع را به طور 
قطره چکانی انجام می دهند. رس��تگار بیان کرد: قیمت واقعی 
ه��ر کیلوگرم ورق ف��ولادی ۶ هزار و ۵۰۰ توم��ان تا ۷ هزار 
تومان است، اما کارخانه ها آن را با قیمت ۹ هزار و ۵۰۰تومان 
ت��ا ۱۰ هزار توم��ان در بازار توزیع می کنن��د و علت اختلاف 
قیم��ت ۳ ه��زار تومان تا ۳ ه��زار و ۵۰۰ تومان��ی برای بازار 
مشخص نیس��ت.  رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن با بیان 
اینکه واحد های تولیدی قیمت را بالا نگه داشته اند، ادامه داد: 
این در حالی است که این ورق ها تولید داخل و کارخانه های 
تولید کنن��ده یا دولتی یا نیمه دولتی هس��تند و کارخانه های 
کوچک توان رقابت با این واحد ها را ندارند. وی با بیان اینکه 
به کشف قیمتی که برای ورق فولادی انجام می شود، معترض 
هس��تیم، تصریح ک��رد: حتی بار ها از اتاق اصناف نیز س��وال 

کرده ایم که چرا از اصناف نماینده ای در زمان کش��ف قیمت 
حضور ندارد.

 رئیس اتحادیه فروش��ندگان آهن درب��اره تاثیر کرونا بر بازار 
آهن گفت: از اسفند تا فروردین که اوج شیوع کرونا بود ضرر 
و زیان قابل توجهی به اعضای صنف آهن و فولاد وارد ش��د و 
باید درباره مالیات آنها تجدیدنظر هایی شود. وی بیان کرد: در 
همه جای جهان مرس��وم است که مودیان مالیاتی در چنین 
زمان هایی از س��وی دولت حمایت می ش��وند تا بتوانند ادامه 
فعالیت بدهند. بسیاری از کسبه در اسفند هزینه های زیادی 
مانند حقوق، عیدی و پاداش داشتند. در فروردین نیز حقوق 
پرس��نل را پرداخت کردند، در حالی که درآمدی نداشتند و 
اگ��ر این وضعی��ت ادامه یابد و تکرار ش��ود، واحد ها ناچار به 

تعدیل خواهند شوند. 

تولید فولاد کشور، مازاد نیاز است  �
چندی پیش، بهادر احرامیان، مدیرعامل 
ش��رکت ف��ولاد ی��زد و نای��ب رئی��س 
هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ای��ران در گفت وگو ب��ا »روزگارمعدن«، 
ویروس کرون��ا را چالش بس��یار جدی 
برای صنعت فولاد جهان دانست و اظهار 
کرد: پس از شیوع این ویروس در چین، بسیاری از فعالیت های 
تولیدی در این کشور متوقف شد اما تولید فولاد همچنان ادامه 
دارد.  او اف��زود: افزای��ش موجودی انب��ار تولیدکنندگان فولاد 
به دلیل رک��ود در صنایع گوناگون و کاهش تقاضا برای مصرف 
فولاد، در سایر کشورها نیز دیده شده است. تا جایی که انتظار 
می رود حتی پس از رفع این بحران، مصرف فولاد رسوب شده 
در انبارها، به یک بازه زمانی قابل توجهی، نیاز داش��ته باشد. در 
چنین موقعیتی، کشورهای گوناگون به دنبال آن هستند که با 
اجرای اقدامات حمایتی مناس��ب از این صنعت حمایت کنند. 
احرامیان تاکید کرد: اعمال تحریم علیه صنعت فولاد ایران، این 
صنعت را در طول یک س��ال گذشته آس��یب پذیر کرده است؛ 
بنابراین از مس��ئولان و تصمیم گیران کش��ور انتظار می رود با 
درک اهمیت و اثرگذاری این صنعت در اقتصاد کش��ور و با در 
نظ��ر گرفتن چالش ه��ای حاکم بر آن، بس��ته های حمایتی را 
باتوجه به تجربه س��ایر کش��ورها تدوی��ن و اجرایی کنند. وی 
خاطرنشان کرد: مصرف فولاد در ایران، فقط نیمی از تولید این 
صنعت در داخل کشور را پوشش می دهد؛ بنابراین مازاد تولید 
این صنعت باید صادر ش��ود. درواقع تمام اتکای فولادسازان در 
طول سال های گذشته برای ماندگاری، به صادرات بوده و حال 
در شرایط کنونی، صادرات نیز با مشکلات متعددی روبه رو شده 
است. متاس��فانه اگر این چالش ها برطرف نشوند، بازاری برای 
ف��روش فولاد باق��ی نخواهد ماند. درنتیجه از سیاس��ت گذاران 

انتظار می رود با تمام قوا برای حفظ این بازار تلاش کنند. 

بازار فولاد درگیر رکود

صادرات رمز پایداری 
صنایع معدنی

 ای��ران از ذخایر و ظرفیت ه��ای غنی معدنی 
برخ��وردار اس��ت. کش��ور ما در ح��ال حاضر در 
رتب��ه دهم جه��ان از منظر ذخای��ر معدنی قرار 
دارد.  چنانچ��ه میزان فعالیت های اکتش��افی در 
ایران افزایش یابد، باید انتظار داش��ته باشیم که 
در رتبه ه��ای بالات��ری نیز ق��رار بگیریم و حجم 
ذخایر معدنی کش��ور بیش��تر ش��ود.تکیه بر این 
ظرفیت  های معدنی در کنار دسترس��ی به منابع 
ارزان و فراوان انرژی، زمینه رشد و توسعه بخش 
مع��دن و صنایع وابس��ته ب��ه آن را فراهم کرده 
اس��ت. توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد 
ک��ه اس��تفاده از ظرفیت  های این بخ��ش، تاثیر 
بسزایی بر ایجاد موقعیت های شغلی جدید دارد 
و ب��ا ایجاد صنایع معدنی می ت��وان ارزش افزوده 
بیش��تری را کس��ب کرد. بخش معدن و صنایع 
معدنی کش��ور در یک س��ال گذش��ته، عملکرد 
قابل قبولی از خود به نمایش گذاشته است. تولید 
در صنایع معدنی در بس��یاری از حوزه ها با رشد 
همراه ب��ود. این تولیدکنندگان در بازار صادراتی 
نیز موفق حاضر شدند و به نوعی، صنایع معدنی 
تاثیر بس��زایی بر ارزآوری برای کش��ور داشتند. 
در عین حال رکودی که بر اقتصاد کش��ور سایه 
افکن��ده بود، تاثیر کمتری بر این حوزه داش��ت.  
در چنین شرایطی، از دولتمردان و تصمیم گیران 
انتظ��ار می رود از ظرفیت  ها و امکانات این بخش 
ش��ناخت کافی به دس��ت آورند و سیاس��ت های 
حاکم بر ای��ن صنایع را با توجه ب��ه چنین نگاه 
کارشناس��ی،  اتخاذ کنند. گفتنی است که اتخاذ 
تصمیمات کارشناس��ی رمز موفقیت یک صنعت 
اس��ت. چنانچه قوانین این حوزه از مس��یر تدبر 
و کارشناسی دور ش��وند، آسیب جدی به بخش 
معدن و صنایع معدنی کش��ور وارد خواهد ش��د.  
در تبیین اتخاذ سیاس��ت های درست در صنایع 
معدنی می ت��وان از عملکرد مثبت دولت یازدهم 
در جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی به ویژه 
در زنجیره فولاد نامبرد. در س��ال های گذش��ته 
شاهد آن بودیم که ظرفیت استخراج سنگ آهن 
و تولید کنسانتره و گندله در کشور بیش از نیاز 
واحدهای فولادساز کشور بود، اما با همت جمعی 
واحدهای فولادی کش��ور توسعه یافتند و بدین 
ترتیب مانعی اساسی در مسیر خام فروشی منابع 
معدنی کش��ور که ثروت عظیم و ملی هس��تند، 
ایجاد ش��د.حال انتظار می رود این سیاس��ت در 
س��ایر حوزه های معدنی و صنایع معدنی کش��ور 
نی��ز اجرایی ش��ود.  البته نباید در این مس��یر از 
تغیی��ر یکباره قوانین و وض��ع تعرفه های عجیب 
اس��تفاده کرد، چراکه هیچ نتیجه ای جز متضرر 
کردن تولید در کش��ور به دنبال نخواهد داش��ت. 
هر صنعت��ی برای تداوم فعالیت خود به صادرات 
نیاز دارد.  این موضوع به ویژه در ش��رایط کنونی 
ک��ه به دلیل تحریم ها کش��ور ب��ا محدودیت در 
منابع ارزی روبه رو ش��ده است،  اهمیت بیشتری 
دارد.  درنتیجه باید بخشی از تولید هر مجموعه 
ب��ه صادرات اختصاص یابد ت��ا این صاحبان این 
صنایع بتوانند با کس��ب ارز، تجهیزات مورد نیاز 
خود را خریداری کنند. سال سختی را در پیش رو 
داریم. رکود بر اقتصاد جهان سایه افکنده و ایران 
نیز همچون س��ایر کش��ورها در شرایط دشواری 
ق��رار دارد. بدون تردید فعالیت صنایع معدنی در 
س��ال جاری از این مش��کلات متاثر خواهد شد. 
ب��ا این وجود، انتظار داری��م صنایع معدنی تاثیر 
کمتری از این شرایط بپذیرند و نباید از وضعیت 

این بخش در سال جاری ناامید بود. 

مهدی کرباسیان
 رئیس پیشین هیات عامل ایمیدرو 
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 گروه معدن: 
هم��واره از تکمی��ل زنجی��ره ارزش در صنایع 
س��خن گفته می ش��ود،  اما در واقعیت، شاهد آن 
هستیم که صنایع پایین دستی آلومینیوم، از این 
نگاه مغفول مانده اند. با وجود اینکه ظرفیت های 
قابل توجه��ی از صنایع پایین دس��تی آلومینیوم 
در کش��ور طراحی و نصب ش��ده اس��ت، اما این 
تولیدکنن��دگان هم��واره با چال��ش کمبود مواد 
اولی��ه روب��ه رو هس��تند و به اعتق��اد آنها، حجم 
زیادی از ش��مش تولیدش��ده در کشور با قیمت 
ب��الا به بازاره��ای جهانی صادر می ش��ود. بدون 
تردید، همه گیری وی��روس کوید ۱۹ در جهان، 
ب��ر چالش های ای��ن صنایع می افزای��د. البته به 
عقیده برخی از کارشناسان، هنوز برای اظهارنظر 
ج��دی و پیش بینی وضعیت آین��ده این صنایع 
زود اس��ت. در همین حال، س��ایر فعالان صنعت 
آلومینیوم کشور معتقدند که صنایع بزرگی مانند 
آلومینیوم از حمایت های دولتی بهره ای نبرده اند. 
این صنایع، نیازمند نگاه ویژه ای از س��وی دولت 
هس��تند. درغیر این صورت، با چالش های جدی 
روبه رو می ش��وند و درنهایت کل اقتصاد کشور از 

این چالش ها، آسیب می بیند. 
آین�ده صنع�ت آلومینی�وم در هال�ه  �

ابهام 
رئیس  گودرزی،  هوشنگ 
صنای��ع  س��ندیکای 
در  ای��ران  آلومینی��وم 
»روزگار  ب��ا  گفت وگ��و 
مع��دن«، کمب��ود و عدم  
تامی��ن به موقع مواد اولیه 
م��ورد نی��از ب��رای تولی��د صنایع پایین دس��تی 
آلومینی��وم را بزرگ ترین چال��ش این صنایع در 
سال گذش��ته دانست و افزود: کمبود سرمایه در 
گ��ردش نیز این تولیدکنندگان را در تامین مواد 
اولیه مورد نیاز برای تولید، با چالش روبه رو کرده 

است. 
رئیس س��ندیکای صنای��ع آلومینی��وم ایران، 
واردات محصولات آلومینیومی که نمونه مش��ابه 
آن در داخل کشور تولید می شود را دیگر چالش 
فعالان این صنعت در ۶ ماه نخس��ت س��ال ۹۸ 
عن��وان ک��رد. ای��ن ن��وع اقدامات، آس��یب های 
جبران ناپذی��ری به فعالیت ای��ن تولیدکنندگان 
وارد می کن��د و ب��دون تردی��د باید از ب��روز آنها 
جلوگیری شود. متاسفانه همواره نبود اطمینانی 
نسبت به ش��رایط آینده کش��ور و سیاست های 
اثرگذار بر صنایع وجود دارد که برنامه های تولید 
را متاث��ر می کند و در عین ح��ال، مانع افزایش 
کم��ی و کیفی تولیدات می ش��ود. البته با وجود 
تم��ام چالش هایی که فعالی��ت در این صنعت را 
دش��وار کرد، اما تولیدکنندگان صنایع آلومینیوم 
پایین دستی به مراتب سال بهتری را در مقایسه 
با سال های گذشته پشت سر گذاشتند. بسیاری از 
ای��ن واحدها با ۴۰ تا ۷۰ درصد ظرفیت خود، به 

تولید مشغول بودند. 
گودرزی در ادامه تاکی��د کرد: تولیدکنندگان 
شمش در داخل کشور، این محصول را با قیمت 
بالاتری نس��بت به قیمت های صادراتی خود در 

اختی��ار خریداران داخلی قرار می دهند. در واقع، 
با آنکه نیاز به مصرف شمش آلومینیوم در کشور 
وجود دارد،  اما تولیدکنندگان صنایع بالادستی، 
محصولات خود را با قیمت LME )بورس فلزات 
لن��دن( و حتی در مواردی ت��ا ۲۵ دلار کمتر از 
قیمت این محصولات در بورس فلزات لندن، در 
ب��ازار جهانی به فروش می رس��انند. این درحالی 
اس��ت که همان ش��مش در داخل کش��ور و به 
تولیدکنن��ده داخلی با قیمت ح��دود ۱۷۰ دلار 
بیش��تر از قیمت بورس فلزات لن��دن به فروش 
می رس��د. این موضوع سبب می شود قیمت تمام 
ش��ده محصولات صنایع پایین دستی آلومینیوم 
در کش��ور افزای��ش یاب��د و از رقابت پذیری این 

محصولات در بازار جهانی کاسته شود. 
در چنین شرایطی،  شاهد آن هستیم که ترکیه 
از ایران شمش آلومینیوم خریداری و سیم و کابل 
تولیدی خود را به افغانس��تان صادر می کند. این 
درحالی است که پیش تر بازار محصولات صنایع 
پایین دستی آلومینیوم کشور در اختیار ایران بود،  
اما درحال حاضر حضور در بازار صادراتی برای ما 
صرف��ه اقتصادی ندارد.  وی افزود: با وجود اینکه 
صنایع پایین دس��ت آلومینیوم کش��ور در س��ال 
گذش��ته صادرات محدودی داش��تند، اما از این 
توانایی برخوردار هستند که میزان صادرات خود 
را به راحتی به میزان قابل توجهی افزایش دهند. 
بدون تردید، این اقدام به رشد زنجیره ارزش در 
کشور کمک کرده، موقعیت های شغلی متعددی 

را ایجاد می کند و زمینه رشد اقتصادی را فراهم 
می آورد. رئیس سندیکای صنایع آلومینیوم ایران 
پیشنهاد داد که شرکت های تولیدکننده شمش 
داخلی، این محصول را با قیمت فروش صادراتی 
در اختی��ار تولیدکنن��دگان صنایع پایین دس��ت 
آلومینوم کش��ور قرار دهند. ما نیز حاضر هستیم 
دلار دریافتی از صادرات خ��ود را در اختیار آنها 
ق��رار دهیم. ای��ن رویکرد، به رش��د ارزآوری در 
کشور کمک و از صادرات تولیداتی با ارزش افزوده 
پایین  جلوگی��ری خواهد کرد. گودرزی در پایان 
و درب��اره تاثیر همه گیری وی��روس کرونا بر بازار 
فروش صنای��ع آلومینیوم کش��ور گفت: فعالیت 
در بیش��تر واحدهای تولیدی ای��ن صنایع، برای 
نیم��ی از فروردین یا تمام آن، متوقف بود. علاوه 
بر این، تولیدکنندگان محصولات خود را از قبل 
پیش ف��روش ک��رده بودند. در چنین ش��رایطی 
نمی ت��وان درب��اره آینده این صنع��ت اظهارنظر 
قطعی کرد و باید منتظر روش��ن تر شدن شرایط 

باشیم و براساس آن برنامه ریزی کنیم. 
غفلت از صنایع بزرگ  �

حقیقی،  صادق نی��ت  آریا 
صنایع  س��ندیکای  دبی��ر 
در  ای��ران  آلومینی��وم 
»روزگار  ب��ا   گفت وگ��و 
مع��دن« و درب��اره تاثی��ر 
ش��یوع وی��روس کرونا بر 
صنایع پایین دست آلومینیوم کشور گفت: از نیمه 

اسفند و پس از همه گیری این ویروس در ایران، 
فعالیت بسیاری از صنایع به حالت تعلیق درآمد 
و صنع��ت آلومینیوم نیز از این موضوع مس��تثنا 
نبود. ابتدا کشورهای همسایه مرزهای خود را به 
روی ای��ران بس��تند ک��ه زمینه توق��ف صادرات 

محصولات ما را فراهم کرد.
 در ادام��ه ب��ا ش��یوع این وی��روس در جهان، 
فعالیت ه��ای تجاری و مبادلات کالایی بین تمام 

کشورها به شدت کاهش یافت. 
در ادامه تبادلات بین  جاده ای در داخل کشور 
و برای صنایع غیرضروری ممنوع ش��د؛ یعنی در 
یک بازه زمانی مبادلات جاده ای به دارو، سوخت 
و م��واد غذایی محدود بود. در چنین ش��رایطی 

فروش محصولات آلومینیومی نیز لغو شد. 
وی در ادامه افزود: از نیمه دوم اسفند، دستور 
توق��ف تولید و رعایت پروتکل های بهداش��تی از 
س��وی س��تاد ملی مبارزه با کرونا موجب ش��د 
ت��ا فعالیت های تولی��دی در صنع��ت آلومینیوم 
کشور متوقف ش��ود. توقف جریان تولید تا پایان 
فروردین ادامه داش��ت. با این وجود، بس��یاری از 

هزینه ها برای صاحبان صنایع پابرجا بودند. 
در ادامه بازگشایی واحدهای تولیدی منوط به 
رعایت پروتکل های بهداشتی بود. این موضوع از 
یک س��و بازدهی تولید را کاهش داد و از س��وی 
دیگ��ر، هزینه هایی مانن��د هزینه تامی��ن لوازم 

بهداشتی را به مجموعه ها تحمیل کرد. 
حقیق��ی همچنین اظهار کرد: متاس��فانه نگاه 
حمایت��ی دولت فقط معطوف ب��ه برخی صنایع 
محدود و مش��اغل خرد است. در چنین شرایطی 
از وضعی��ت صنایع بزرگ غفلت ش��ده و درواقع 
هی��چ راه��کاری برای رف��ع آس��یب هایی که به 

صنعت وارد شده، اندیشیده نشده است.
 به عن��وان نمون��ه، براس��اس مصوب��ه دولت، 
درحال حاض��ر چک های برگش��تی بای��د بدون 
اق��دام بمانند. تولید کننده ورودی مالی ندارد، اما 
باید اقساط تس��هیلات بانکی، مالیات، عوارض و 

هزینه های آب، برق و گاز خود را پرداخت کند. 
بدون تردید در چنین شرایطی، ظرفیت تولید 
در صنعت کاهش خواهد یافت. ضمن اینکه حال 
و روز بخش صنعت ما از گذش��ته نیز خوب نبود. 
تحریم های بین المللی فعالیت صنایع را با چالش 
روبه رو کرده بود که این چالش ها با ش��یوع کرونا 
عمق بیشتری یافته است. رکود پس از کرونا نیز 
در انتظار صنایع اس��ت و نمی توان چشم امیدی 
به آین��ده داش��ت؛ بنابراین از هم اکن��ون بایدبه 
راه حل هایی اندیشیده ش��ود تا تاب آوری صنایع 
افزایش یابد، درغیر این صورت، صنایع ضعیف از 

صحنه رقابت حذف می شوند. 
دبیر س��ندیکای صنایع آلومینیوم ایران افزود: 
در چنی��ن ش��رایطی از دولت انتظ��ار می رود به 
اقدام های حمایتی سایر کشورها نگاهی بیندازد 
و از آنها الگوبرداری کند. درحال حاضر، تمام دنیا 

با بحران کرونا روبه رو شده اند. 
ازجمل��ه مهم ترین اقدامات حمایتی در س��ایر 
کشورها می توان به بخشودگی یا تعویق بلندمدت 
اقساط تسهیلات بانکی اشاره کرد. پرداخت حق 
بیمه کارگران از س��وی کارفرما بخشوده شده یا 

عقب افتاده است.
 در همین حال پرداخ��ت مالیات این واحدها 
نیز به تعویق افتاده یا بخش��وده ش��ده است. در 
م��واردی دول��ت با ه��دف حف��ظ موقعیت های 
ش��غلی، پرداخت بخش��ی از حق��وق کارگران را 
برعهده گرفته است. درحال حاضر از دولتمردان و 
سیاس��ت گذاران کشور درخواست می شود تا این 

مهم را اجرایی کنند. 
ب��دون تردید اجرای این گونه اقدامات به حفظ 
موقعیت های ش��غلی در کش��ور کمک می کند. 
توجه به ای��ن نکته ضروری به نظر می رس��د که 
حفظ اشتغال به مراتب کم هزینه تر و واجب تر از 
ایجاد موقعیت شغلی جدید است؛ بنابراین دولت 
بای��د به هر ترتیبی از صنایع حمایت و اش��تغال 

موجود را حفظ کند.

نگاه حمایتی دولت فقط معطوف به برخی صنایع محدود و 
مشاغل خرد است. در چنین شرایطی از وضعیت صنایع 
بزرگ غفلت شده و هیچ راهکاری برای رفع آسیب هایی 

که به بخش صنعت کشور وارد شده، اندیشیده نشده 
است
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فرصت طلایی »معدن« 
برای شمال غرب

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
آذربایجان غربی، با بیان اینکه ۵۱ نوع از ۶۸ نوع 
ماده معدنی شناس��ایی شده کشور در آذربایجان 
 غربی وجود دارد، گفت: آذربایجان غربی سومین 

استان کشور از جهت تنوع مواد معدنی است.
رض��ا بابایی در گفت وگو با فارس، با اش��اره به 
تنوع محص��ولات معدنی در اس��تان آذربایجان 
غرب��ی اظهار ک��رد: آذربایج��ان غرب��ی یکی از 
و  اس��تخراج  زمین��ه  در  اس��تان ها  مهم تری��ن 

استحصال انواع مواد معدنی است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه ۵۱ نوع از ۶۸ ن��وع ماده 
معدنی شناسایی شده کشور در آذربایجان غربی 
وجود دارد، تصریح ک��رد: تعداد معادن فعال در 
آذربایجان غربی ۴۶۸ معدن است. رئیس سازمان 
صنع��ت، معدن و تج��ارت آذربایجان غربی اعلام 
ک��رد: ۵ هزار و ۱۲۲ نفر به صورت مس��تقیم در 
معادن این استان مشغول فعالیت هستند. بابایی 
با بیان اینکه آذربایجان غربی س��ومین اس��تان با 
بیش��ترین تن��وع م��واد معدنی اس��ت، گفت: به 
طور متوس��ط س��الانه ۹۴۷ هزار تن سنگ طلا 
از ۳مع��دن و ۵۳۵ ه��زار تن س��نگ تزیینی از 

۲۲معدن آذربایجان غربی برداشت می شود.

سهم ۴۵ درصدی اصناف 
 و صنعت و معدن 
در اشتغال گیلان

رئی��س س��ازمان صم��ت گی��لان از فعالیت 
۱۱۰واحد صنفی و دو هزار و ۹۰۰ واحد صنعتی 
و ۱۰۶ معدن در استان خبر داد و گفت: اصناف و 
صنعت سهم ۴۵ درصدی در اشتغال گیلان دارد.
ب��ه گزارش مهر، فرهاد دل��ق پوش در دیدار با 
نماینده منتخب لنگرود در مجلس در س��ازمان 
صمت گیلان با اش��اره به اینکه ۱۱۰ هزار واحد 
صنفی در استان وجود دارد، اظهار کرد: ۲هزار و 
۹۰۰ واحد صنعتی و همچنین ۱۰۶معدن نیز در 
اس��تان فعال هستند. وی با بیان اینکه ۴۵درصد 
اش��تغال اس��تان گیلان از س��وی این واحدهای 
صنف��ی و صنعتی و معدن انجام ش��ده اس��ت، 
گفت: بای��د از توانمندی و ظرفی��ت نمایندگان 
اس��تان گیلان در مجلس برای توس��عه اس��تان 
بهره گیری شود. دلق پوش با اشاره به اینکه بیش 
از ۷ درص��د ثروت و منابع جهان متعلق به ایران 
اس��ت، افزود: متأسفانه هنوز نتوانسته ایم که این 
ث��روت را به اقتصاد پوی��ا تبدیل کنیم. وی ادامه 
داد: ایج��اد یک فضای وف��اق و همدلی واحدی 
توسعه پایدار از سوی نمایندگان گیلانی، استان 
می تواند پیشرفت قابل توجه ای در حوزه اشتغال، 
توس��عه صنعتی و پیش��رفت طرح های عمرانی 
ش��اهد باش��د. رئیس س��ازمان صمت گیلان با 
بیان اینکه بیش��ترین مرز ترانزیتی کشور متعلق 
به گیلان اس��ت، افزود: می توانیم با بهره گیری از 
ظرفیت های استان گیلان و با وفاق و همدلی به 
دور از یک جانبه گرایی با رویکرد توس��عه زمینه 

تحول در گیلان فراهم کنیم.

۶ نوع ماشین آلات معدنی 
 درهرمزگان

 ثبت سفارش می شود
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن وتج��ارت 
هرم��زگان گف��ت: ۶ ن��وع ماش��ین آلات معدنی 
وراهس��ازی غیراس��قاطی دارای نش��ان تجاری 
معتبرجهانی در اس��تان تا پایان س��ال ۹۹ ثبت 

سفارش می شود.
به گزارش ایرنا، خلیل قاسمی اظهار کرد: این 
ماشین آلات ش��امل دستگاه حفاری ردهدر، بیل 
مکانیک��ی با ق��درت فقط با )۲۲۰( اس��ب بخار، 
س��ایر بیل مکانیکی با قدرت بیش��تر از )۲۲۰( 
اس��ب بخار، لودر با قدرت بالاتر از )۳۱۰( اس��ب 
بخ��ار، بل��دوزر با ق��درت بالاتر از )۳۶۰( اس��ب 
بخ��ار و دامپتراک ب��ا ظرفیت حمل ب��ار بالای 
)۳۵( تن با نش��ان تجاری اعلام شده )کوماتسو، 
ولوو، کاترپیلار، لیبهر وترگس( است. وی گفت: 
ماش��ین آلات ثبت سفارش ش��ده نباید بیشتر از 
۵س��ال از زمان ساخت آنها گذش��ته باشد. این 
مسئول اظهار کرد: با توجه به تصویب نامه هیات 
وزی��ران، ورود و ترخی��ص ۶ نوع ماش��ین آلات 
معدنی و راهس��ازی غیراس��قاطی دارای نش��ان 
تج��اری معتبر جهانی بدون داش��تن نمایندگی 
مجاز تا پایان سال جاری با ارز بازار ثانویه اعلامی 
بانک مرکزی با رعایت قوانین ومقررات مجاز شد.

نقش مهم ذوب آهن اصفهان در پیشرفت و سازندگی صنعت فولاد 
 گروه معدن: 

نخستین گفت وگوی ویدئو کنفرانسی غلامرضا 
س��لیمانی، مدیرعام��ل هلدین��گ صدرتامین با 
نمایندگان کارگری شرکت های زیر مجموعه، در 
سالن جلسات دفتر مدیرعامل شرکت برگزار شد. 
در این نشست که تنی چند از نمایندگان کارگری 
بخش ه��ای مختل��ف ش��رکت حضور داش��تند، 
نماینده کارگری ذوب آهن اصفهان ضمن تش��کر 
از منصور یزدی زاده مدیرعامل شرکت که همواره 
حامی کارگران اس��ت و ب��ا حضور در بخش های 
مختلف خط تولی��د کارخانه روحیه مضاعفی به 
کارگران می دهد، گفت: بزرگ ترین مشکل فعلی 
ذوب آهن اصفه��ان و دغدغه کارکنان، نبود مواد 
اولیه پایدار به ویژه سنگ آهن است که سبب شده 

متاسفانه این شرکت تولید کامل نداشته باشد.
شکسته�ش�دن�رکورد�تولید�در�سال���

گذشته،�در�میان�انبوه�چالش�ها�
وی افزود: با وجود تحریم های ظالمانه دشمن 
و مش��کل وی��روس کرونا ک��ه همچن��ان ادامه 
دارد، س��ال س��ختی را طی کردیم ام��ا بحمدا... 
پیش��رفت های خوبی را ش��اهد بودی��م و موفق 
ش��دیم در ابت��دای س��ال جدید رک��ورد تولید 
سالانه با ۲کوره بلند را ارتقاء دهیم.  این تلاشگر 
ذوب آهنی در ادامه برخی از مشکلات کارگران را 

در بخش های مختلف شرکت عنوان کرد.
دستاوردهای�ارزشمند�کشور،�ثمره���

تلاش�کارگران�است
غلامرضا س��لیمانی، مدیرعامل هلدینگ صدر 
تامین نی��ز ضمن تبریک ایام ماه مبارک رمضان 
گفت: زحمت اصلی تولید و خلق ارزش افزوده به 

پش��توانه زحمات کارگران است. اگر امروز کشور 
ای��ران در حوزه های مختلف دفاع��ی، علمی و... 
دستاوردهای ارزشمندی را کسب کرده، این مهم 
از ثمره تلاش و کوشش قشرزحمتکش کارگران 

محقق شده است. 
وی افزود: در دوران انقلاب اسلامی بسیاری از 
محصولاتی که نیاز داشتیم وارد می شد اما امروز 
افتخار می کنیم که با تلاش و کوش��ش بی وقفه 
کارگ��ران و اتکا به فناوری داخلی، بومی س��ازی 

را در بخش های مختلف کش��ور ش��اهد هستیم. 
مدیرعام��ل هلدینگ صدر تامی��ن تصریح کرد: 
مقام معظم رهبری با هوشمندی تمام سال جاری 
را ب��ا عنوان »جهش تولی��د« نامگذاری کردند و 
نیاز است ش��رکت های زیر مجموعه هلدینگ که 
هریک س��تون های صنعت خودش��ان هس��تند، 
در زمین��ه تحقق اهداف پیش رو همچون س��ال 
گذشته تلاش و کوشش داشته باشند. سلیمانی 
گف��ت: ذوب آهن اصفه��ان، م��ادر صنعت فولاد 

کشور است. این شرکت با وجود همه مشکلات، 
س��هم بزرگی در توس��عه اکتش��افات سنگ آهن 
کش��ور و پیش��رفت و س��ازندگی صنعت فولاد 
داش��ته است که بر هیچ کسی پوشیده نیست اما 
با خصوصی س��ازی انجام شده در حق ذوب آهن 

اجحاف شد. 
معادنش را گرفتند، هیچ یارانه انرژی نمی گیرد، 
قیمت گذاری ه��ا ب��ه ضرر این ش��رکت اس��ت و 
چالش ه��ای دیگر که متاس��فانه با آنه��ا روبه رو 

اس��ت اما همچنان س��رافزار و س��ربلند به یمُن 
برخ��ورداری از کارگران توانمند، دس��تاوردهای 
ارزش��مندی را رقم زده است که این موفقیت ها 
جای تش��کر از کارگران و مس��ئولان بخش های 

مختلف کارخانه را دارد. 
وی خ��روج ذوب آهن اصفه��ان از ماده ۱۴۱ و 
رس��یدن به سوددهی را دس��تاورد بزرگی عنوان 
ک��رد و گف��ت: برنامه ه��ای خوبی ب��رای آینده 
ذوب آه��ن اصفه��ان از جمله تامین پای��دار مواد 
اولیه، ارتقاء تولید، تمدید سهمیه دولت، افزایش 

سرمایه و... مد نظر است. 
مدیرعام��ل هلدینگ ص��در تامی��ن برگزاری 
مس��تمر چنین جلس��اتی را نوید داد و افزود: از 
طریق برگزاری جلس��ات مس��تمر با ش��رکت ها 
در نظ��ر داریم مش��کلات و چالش های گوناگون 
را شناس��ایی ک��رده و ب��ا همدل��ی و هم افزایی 
 در زمین��ه برطرف ک��ردن آنها راهکار مناس��ب 

ارائه دهیم. 
وی بر فعال شدن تعاونی های مسکن، مصرف، 
توجه ویژه به آموزش پرس��نل و تبادل تجربیات 
ش��رکت ها در این باره، تدوی��ن آیین نامه رفاهی 
وی��ژه ش��رکت های زیر مجموعه، توج��ه ویژه به 
مقوله مسئولیت اجتماعی و ارتباط موثر با جامعه 

محلی تاکید کرد. 
گفتنی اس��ت در ابتدای این نشس��ت مهدی 
بهرام��ی معاون منابع انس��انی و ام��ور اجتماعی 
ش��رکت نیزضمن تبریک ایام ماه مبارک رمضان 
توضیحاتی را درباره تلاش و کوشش کارکنان در 
بخش های مختلف با وجود چالش های گوناگون 

عنوان کرد.

معاون اس��تاندار هم��دان و فرماندار ویژه 
ملای��ر در دیدار مدیر معدن س��رمک ملایر، 
از اج��رای طرح های حمایتی برای توس��عه 
ش��رکت معادن س��رمک خبر داد. به گزارش 
موج، قدرت الله ولدی، در دیدار مدیر شرکت 
معادن سرمک ملایر با وی با اشاره به شرکت 
معادن سُ��رمک و طرح های توسعه ای معدن، 
گف��ت: ب��ا مدیریت خ��وب ش��رکت معادن 
سُ��رمک طرح های توس��عه ای در دست اجرا 
 است که زمینه اشتغال زایی را در شهرستان
 ایج��اد می کن��د.وی افزود: ش��رکت معادن 
سُ��رمک با اجرای طرح های توسعه ای خود، 
ظرفیت��ی ویژه در زمینه جه��ش تولید دارد.
وی مط��رح ک��رد: ملایر ظرفی��ت بالایی در 
ح��وزه صنعت و معدن دارد ک��ه با نگاه ویژه 
و حمایتی دولت، تاکنون طرح های خوبی در 
ای��ن حوزه اجرایی و به بهره برداری رس��یده 
اس��ت.فرماندار ویژه ملایر معادن سُ��رمک را 
همچنین ظرفیت و توان بالایی برای اس��تان 
هم��دان دانس��ت و بیان ک��رد: حمایت های 
لازم را برای توس��عه ش��رکت معادن سرمک 
و دیگ��ر واحدهای تولی��دی و صنعتی برای 
تحقق ش��عار س��ال جاری داری��م. وی تاکید 
کرد: مجموعه مدیران این شهرس��تان برای 
رونق و جهش تولید، حمایت و همکاری لازم 
را با تولیدکنندگان و س��رمایه گذاران دارند.
مدیر ش��رکت معادن سُ��رمک ملایر نیز در 
این دیدار گفت: مرحله نخست طرح توسعه 
معادن س��رمک در زمینه تولید اکس��یدهای 

فلزی همچون س��رب، روی و مس است که 
از دی  س��ال ۹۶ عملی��ات اجرای��ی آن آغاز 
ش��د. پیمان خاکباز بیان کرد: خرداد س��ال 
گذش��ته این طرح راه اندازی شد که به دلیل 
بروز یک مش��کل کوچک، پس از یک توقف 
۳ماه��ه ، دوباره از مهر تولی��د را آغاز کردیم. 
مدیر ش��رکت معادن سُ��رمک ملایر ظرفیت 
ای��ن طرح را ۵۰۰ تنُ در روز خوراک ورودی 
کانی های فلزی عنوان کرد و افزود: در طرح 
اولیه اشتغال ۷۰ نفر پیش بینی شده بود که 
هم اکنون پس از بهره برداری بیش از ۷۰ نفر 
جذب نیرو داش��تیم.  خاکباز ادامه داد: این 
طرح با س��رمایه گذاری بی��ش از ۵۰میلیارد 
تومان اجرا ش��ده و هم اکنون تولید در حال 
انجام اس��ت.  ش��رکت معادن سُ��رمک سال 
۱۳۵۱ با هدف اولیه اس��تخراج سرب و آهن 
به عنوان ۲ فلز حساس در صنعت روز جهان، 
با پشتوانه معدن آهنگران واقع در شهرستان 
ملایر تاس��یس ش��د. درحال حاض��ر بیش از 
۴۰۰ نیرو در حوزه های مختلف این ش��رکت 

مشغول فعالیت هستند.

رئی��س اداره آموزش، پژوه��ش و فناوری 
س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان 
پروان��ه و گواه��ی  از ص��دور ۴۷  س��منان 
تحقیق و توس��عه در استان سمنان خبرداد.
به گزارش ایس��نا، مهدی میرکو در ش��ورای 
معاون��ان س��ازمان صنعت و معدن اس��تان 
س��منان اظهار کرد: در س��ال گذشته، تعداد 
۱۵ فق��ره پروانه و ۳۲ فق��ره گواهی تحقیق 
و توس��عه )R&D( در استان صادر شده که 
این رقم در مقایس��ه بامدت مش��ابه در سال 
۹۷ از رشد ۸۰ درصدی برخوردار بوده است. 
وی تصریح ک��رد: گواهی تحقیق و توس��عه 
برای تمامی متقاضی��ان و فعالانی که دارای 
پروان��ه بهره برداری صنعتی هس��تند قابلیت 

ص��دور دارد و در صورت احراز ش��رایط لازم 
در متوسط زمانی ۲روز کاری انجام می شود 
و تمامی دارندگان گواهی تحقیق و توس��عه 
می توانند پس از گذشت یک سال برای تبدیل 
گواهی خود به پروانه اقدام کنند. رئیس اداره 
آموزش، پژوهش و فناوری س��ازمان صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان س��منان اضافه کرد: 
در طول ۱۲ ماهه س��ال گذش��ته، تعداد ۱۶ 
فقره مجوز فنی و مهندس��ی صادر ش��ده که 
مش��تمل بر تعداد ۸ جواز فنی و مهندس��ی 
و همچنین تعداد ۶ پروانه فنی و مهندس��ی 
و تعداد ۲ تمدیدپروانه اس��ت که در مقایسه 
با مدت مشابه س��ال ۹۷، ۷۰ درصد افزایش 

داشته است.

مدیرکل دفتر جذب و حمایت از س��رمایه گذاری استانداری 
قزوی��ن گف��ت: معدن مس طارم س��فلی در اس��تان قزوین با 
۱۰۰درصد پیش��رفت فیزیکی تا ۲ماه دیگر آماده بهره برداری 
اس��ت.  به گزارش ایلنا، مرتضی علیخانی در نشس��ت بررسی 
آخری��ن وضعیت معدن مس طارم س��فلی در دفت��ر معاونت 
اقتصادی استانداری قزوین اظهار کرد: مشکل اصلی این معدن 
تامین نی��روی برق بود که تامین آن از س��وی برق منطقه ای 
زنجان در دس��تورکار قرار گرفته اس��ت. وی اضافه کرد: معدن 
مس طارم باید س��ال ۹۸ به بهره برداری می رس��ید، اما افتتاح 

آن به علت برگزاری یازدهمین دوره انتخابات مجلس ش��ورای 
اس��لامی و همچنین شیوع بیماری کرونا به سال جاری موکول 
ش��د. علیخانی معدن م��س طارم را یک��ی از اصلی ترین طرح 
اقتصاد مقاومتی استان قزوین دانست و تاکید کرد: دفتر ریاست 
جمه��وری با جدیت پیگیر ش��روع به کار ای��ن معدن بوده و از 
تمام ظرفیت ها برای رفع موانع و مشکلات این معدن استفاده 
می کند.  این مس��ئول خاطرنشان کرد: تاکید استان قزوین به 
س��رمایه گذار و مدیرعامل ش��رکت معدن مس طارم، استفاده 
حداکثری از نیروهای کار محلی است که باید مورد توجه قرار 

گیرد.  سعید بهادیوند چگینی، مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 
برق اس��تان قزوین نیز هم در این نشس��ت گفت: شرکت برق 
ام��روزه از هر واحد تولیدی که برای اش��تغال جوانان پای کار 
 آماده است، با جدیت حمایت می کند و از هیچ اقدامی فروگذار 
نخواه��د کرد.  مع��دن مس طارم س��فلی، دومین معدن مس 
کاتدی کش��ور بعد از کرمان ب��ا ظرفیت تولید بیش از ۱۰هزار 
تن مس در س��ال س��رمایه گذاری ۱۷۰ میلی��ارد تومانی برای 
۵۰۰نفر به طور مستقیم و برای ۲ هزار نفر به طور غیرمستقیم 

اشتغالزایی می کند.

حمایت��از�توسعه�معادن�سرمک��ملایر

�رشد��۸۰درصدی�تحقیق�و�توسعه
�در�صنایع�و�معادن�سمنان

بهره�برداری�از�معدن�مس�طارم؛�به�زودی

فولاد�هرمزگان�کارفرماي�برتر�سلامت�محور�استان�هرمزگان
مراس��م س��ی ویکمین جش��نواره امتن��ان از 
کارگ��ران، گروه کار و واحد نمونه و نخس��تین 
جشنواره امتنان از خانه های بهداشت کارگری 
برتر و کارفرمای سلامت محور استان هرمزگان 
به میزبانی ش��رکت فولاد هرمزگان و با حضور 
مدیرکل اداره تعاون،  کار و رفاه اجتماعی استان 
هرم��زگان و به صورت ویدئوکنفرانس با مدیران 

عامل شرکت های منتخب برگزار شد. 
در ابت��دای این مراس��م، مدی��ر عامل فولاد 
هرمزگان ضمن تبریک فرارس��یدن ماه مبارک 
رمض��ان و هفت��ه کارگر ب��ا تاکید ب��ر اهمیت 
سرمایه های انس��انی در فولاد هرمزگان ضمن 
اش��اره به اش��تغال حدود ۴۰۰۰ نفر در سایت 
فولاد هرمزگان، دس��تیابی به موفقیت های این 
شرکت در چند س��ال گذشته را مرهون تلاش 
و کوش��ش کارکنان عملیاتی و ستادی شرکت 
دانس��ت و اظه��ار امیدواری کرد در س��ال ۹۹ 
نیز بتوانیم در راس��تای اعتلای اقتصاد کش��ور 
و ب��ا هدف جهش تولید ب��رگ زرین دیگری بر 

افتخارات این شرکت بیفزاییم. 
وی در ادامه خلاصه ای از عملکرد این شرکت 
در راس��تای ارتقای س��لامت کارگران در سال 
۹۸ را ارائه داد و گفت: ما س��عی کردیم تمامی 
پروتکل های بهداش��تی که از ستاد کرونا ابلاغ 
می ش��د را رعای��ت کنیم. البت��ه در تمامی این 
روزهای س��خت، تولید ف��ولاد هرمزگان بدون 
وقف��ه ادامه پیدا ک��رد و کارکنان حوزه تولید و 
ش��یفت کار، در کنار رعایت مس��ائل بهداشتی 
مانن��د قبل ب��ه فعالیت خ��ود جهادگونه ادامه 

دادن��د که من به نوبه خود از این عزیزان کمال 
تشکر و قدردانی را دارم.  

در ادامه این مراسم، ابراهیمی، مدیرکل اداره 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان هرمزگان فرا 
رس��یدن هفته کارگر را به همه کارگران استان 
هرمزگان تبریک گفت و از عملکرد بسیار مثبت 
شرکت های تولیدی در پاسداشت مقام کارگر و 
توجه به وضعیت کارگران تقدیر و تشکر کرد. 

مدی��ر کل اداره تع��اون، کار و رفاه اجتماعی 
استان هرمزگان با اشاره به شیوع ویروس کرونا 
س��لامت کارگران را بسیار مهم دانست وگفت: 
بسیاری از شرکت ها اقدامات بسیار ارزنده ای در 
این حوزه انجام داده اند که پس از بررس��ی های 
به عمل آمده، ش��رکت فولاد هرمزگان به عنوان 
کارفرمای س��لامت محور برتر استان هرمزگان 

در سال ۹۸ انتخاب و معرفی شد. 
مهن��دس ابراهیم��ی تاکی��د ک��رد توجه به 
س��لامت کارکنان ارتباط مس��تقیمی با جهش 

تولی��د دارد و اگ��ر بخواهیم به جه��ش تولید 
برسیم باید روی سلامت کارکنان تاکید کنیم. 
وی گفت: اگر کارکنان در سلامت باشند به طور 
قطع، بهره وری بالاتری خواهند داشت و این امر 

لازمه جهش تولید است. 
ف��ولاد هرم��زگان با عملکرد خ��وب خود در 
حوزه س��لامت کارکنان در سال ۹۸ نشان داده 

که توجه ویژه ای به این حوزه دارد. 
در ادام��ه مراس��م، ابراهیم��ی ب��ا تقدی��ر از 
تلاش ه��ای انجام ش��ده در فولاد هرم��زگان از 
مهندس ارزانی مدیرعامل این شرکت با اهدای 
تندیس و لوح تقدیر، تش��کر ک��رد و گفت: به 
نمایندگی از وزارت متبوع و جامعه کارگری، از 

شما تشکر می کنم. 
گفتنی اس��ت شرکت فولاد هرمزگان در بین 
۷۸۵ ش��رکت ثبت نام کننده در این جشنواره، 
موفق به دریافت عنوان کارفرمای برتر سلامت 

محور شد.
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روی خط خبر

شرکت استرالیایی MMG از کاهش ۲۴ درصدی 
تولی��د مس در 3ماهه اول س��ال جاری به دلیل پایین 
آمدن تولی��د در معدن لاس بامباس در پرو خبر داده 

است.
به گزارش صنع��ت کار، کاهش تولید در این معدن 
به دلیل ش��یوع بیماری کرونا و محدودیت های اعمال 

شده، رخ داده است.
این س��ایت ب��ه دلیل ش��رایط لازم ب��رای مراقبت 
بهداش��تی و همچنین تصویب وضعیت اضطراری پرو 
در ۱۵ م��ارس ب��ا وقفه های طولان��ی در فعالیت های 
معدن و تولید روبه رو ش��د که توانست بر کاهش آمار 

اثر گذار باشد.
 MMG همچنین بدلیل عدم قطعیت های موجود 
و شرایط فعلی بازار، هدف گذاری سال ۲۰۲۰ را برای 
لاس بامب��اس مورد بررس��ی دوباره قرار داده اس��ت. 
گرف��ت. مدیرعامل MMG گفت: 3ماه��ه اول برای 

کل مش��اغل اما به ویژه ب��رای بزرگ ترین عملیات ما، 
یعن��ی لاس بامباس، بس��یار چالش برانگی��ز بود. »ما 
همچن��ان تلاش زیادی می کنیم ت��ا اطمینان حاصل 
کنیم که می توانیم در اس��رع وق��ت به عملیات عادی 
در این س��ایت برگشته و بازار را در موعد مقرر به روز 
کنی��م.« وی همچنین افزود: MMG نیز مانند دیگر 

نقاط جهان با ویروس کرونا درگیر است.

ارتقا کیفیت نقاله های معدن با اس��تفاده گرافن ممکن شد 
دنیای معدن -شرکت نیوجین )newGen( از گرافن تولید 
شده به وس��یله فرس��ت گرافن )First Graphene( برای 
تولید روکش های لاس��تیکی استفاده کرد. در اطلاعیه ای که 
فرس��ت گرافن منتشر کرده آمده است که نیوجین از گرافن 
این ش��رکت موس��وم به PureGRAPH® اس��تفاده کرده 

است.

 ب��ه گ��زارش خبرگ��زاری دانش��جو، نیوجی��ن دومی��ن 
تولیدکننده بزرگ س��نگ آهن در وسترن اس��ترالیا بوده که 
نیازمند تجهیزات مس��تحکم و مقاوم اس��ت. از این رو از مواد 
گرافنی شرکت فرس��ت گرافن برای تولید روکش لاستیکی 
اس��تفاده کرده تا استحکام و مقاومت سایشی را در تجهیزات 
خود افزایش دهد. با این کار عمر تجهیزات مورداس��تفاده در 

معدن، افزایش قابل توجهی پیدا می کند.

ش��رکت نیوجین از گرافن به عن��وان افزودنی برای تولید 
لاس��تیک مقاوم موسوم به ArmourGRAPH™ استفاده 

می کند.
همچنی��ن از گرافن ب��رای بهبود کیفی��ت دیگر تجهیزات 
فراوری مواد معدنی نظیر نقاله ها اس��تفاده می شود. به دلیل 
طولان��ی بودن عمر، س��هولت اس��تفاده و خاصی��ت افزایش 
مقاومت در برابر آتش، این روکش های بهبود یافته در معدن 

مورد توجه نیوجین است. انتظار می رود که صنعت معدن از 
رویکرد تولید مواد تقویت شده با گرافن به عنوان یک راهبرد 
اس��تاندارد اس��تفاده نماید. اس��تفاده از گرافن در سطل های 
مورداس��تفاده در این معدن از اواسط سال ۲۰۱۹ آغاز شده 
بود. این شرکت در سال ۲۰۱۷ اعلام کرد که سفارش خرید 
۲ هزار کیلویی را از ش��رکت نیوجین دریافت کرده است که 

بعد ها این سفارش به 3هزار کیلوگرم افزایش یافته است.

فروش��ندگان نتوانستند با منقضی ش��دن قراردادهای ماه 
م��ه نفت را بفروش��ند، قیمت نفت به زیر صفر س��قوط کرد 
و قیم��ت طلا را تحت تاثیر قرار داد. به گزارش ایس��نا، برخی 
از تحلیلگ��ران کالا اوضاع بغرنج بازار نف��ت را طوفان کاملی 
توصی��ف کرده اند ک��ه تحت تاثی��ر عواملی همچ��ون عرضه 
فزاین��ده، محدودی��ت ظرفیت مخ��ازن نفت و ب��ازار غیرنقد 
ش��ونده روی داده اس��ت.  جیم ویکاف، تحلیلگر فنی ارش��د 
کیتکونیوز در گزارش��ی نوش��ت: اش��باع عرضه نفت در بازار 
امریکا به دلیل بیماری کووید ۱۹ و شوک عظیم تقاضا، هیچ 
جایی برای نفت فیزیکی که درحال حاضر تولید می شود، باقی 
نگذاشته اس��ت و در امریکا عملا هیچ فضایی برای نگهداری 
نف��ت وجود ندارد. ورای وضعیت قیمت نفت، تحلیلگران کالا 
می گوین��د ک��ه جهان لبری��ز از نفت به نفع رش��د اقتصادی 

کوتاه مدت نیس��ت. بازار نفت منعکس کننده اقتصاد جهانی 
اس��ت که به دلیل ش��یوع پاندمی کووید ۱۹ فلج شده است. 
نفت در اینجاس��ت که با ط��لا ارتباط پیدا می کند. بازار نفت 
س��یگنال های تورم منفی را نش��ان می دهد به این معنی که 
بانک ه��ای مرک��زی و دولت های جهان همچن��ان فضا برای 
ادامه تزریق نقدینگی به بازارهای مالی دارند. به گفته مایک 
مک گلان، استراتژیست ارشد بازار در بلومبرگ اینتلیجنس، 
ریسک تورم وجود ندارد و تا زمانی که چنین است، بانک های 
مرکزی به چاپ پول ادامه می دهند. جالب اس��ت که ش��اهد 
م��وج پیش بینی های مثبت از افزایش قیمت طلا هم زمان با 
فروپاش��ی قیمت های نفت بوده ایم. بان��ک امریکا مریل لینچ 
با پیش بینی تحلیلگران��ش از صعود هر اونس طلا به 3۰۰۰ 
دلار تا ۱۸ ماه آینده بیش��ترین توجه��ات را جلب کرد. پس 

از آن بان��ک دانمارکی ساکس��و صعود قیم��ت هر اونس طلا 
به ۴۰۰۰دلار را تا چند س��ال دیگر پیش بینی کرد. ش��رکت 
تی دی سکیوریتیز هفته گذش��ته به مشتریانش توصیه کرد 
ط��لا را در ۱۷۰۰ دلار خری��داری کنند و پیش بینی کرد که 
بهای این فلز ارزشمند تا 3ماه آینده به ۱۹۰۰ دلار می رسد. 

فهرس��ت بلند بالایی از تحلیلگرانی وجود دارد که پیش بینی 
می کنند طلا تا پایان سال جاری یا اوایل سال میلادی آینده 
به بالاترین اوج قیمتش صعود خواهد کرد. اما تنها طلا نیست 
که توجه سرمایه گذاران را به خود م طوف کرده و نقره هم از 

این موج بی نصیب نمانده است. 
موسس��ه نقره گزارش »نظرس��نجی نقره جهان ۲۰۲۰« را 
منتشر کرد که بر اساس آن، تقاضای سرمایه گذاری برای این 
فلز ممکن اس��ت قیمت هر اونس نقره را به ۱۹ دلار افزایش 
دهد. براساس گزارش کیتکونیوز، بانک امریکا مریل لینچ هم 
پیش بینی جدیدی برای قیمت نقره داش��ته و انتظار دارد هر 
اون��س این فلز تحت تاثیر تجدید فعالیت اقتصادی و اقدامات 
محرک مالی بانک های مرکزی و مداخلات دولتی در ۱۲ ماه 

آینده به ۲۰ دلار صعود کند.

تعطی��لات صنعتی فیلیپین تا ۱۵ ماه مه تمدید ش��ده اس��ت. 
ای��ن کش��ور دومی��ن تولیدکننده نی��کل جهان اس��ت و حدود 
۹۰درصد تولی��د خود را به چین صادر می کن��د. فعالان بازار در 
چین به فس��ت مارکتس گفته اند که هرگون��ه تأثیر احتمالی در 
تولید ناش��ی از تعطیلی ه��ای طولانی در فیلیپین ممکن اس��ت 
در کوتاه مدت به نس��بت کم باش��د. به گزارش بیرونیت به نقل از 
متال بولتن، رئیس جمهوری فیلیپین تعطیلات صنعتی ناش��ی از 
شیوع کووید-۱۹ در ش��هر مانیلا پایتخت این کشور که در کنار 
پرجمعیت ترین جزیره فیلیپین یعنی لوزون، قرار گرفته اس��ت را 
تا ۱۵ ماه مه تمدید کرده است. فیلیپین دومین تولید کننده نیکل 
در جهان است که حدود 3۴3 هزار و ۹۰۰ تن نیکل و ۲۵ میلیون 
تن متریک خش��ک سنگ معدن نیکل در سال ۲۰۱۹تولید کرده 
است. این کشور جنوب شرقی آسیا ۹۰ درصد از کل سنگ معدن 
نی��کل خ��ود را به چین ص��ادر می کند و در س��ال ۲۰۱۹ حدود 
3۰میلیون تن مواد را به آنجا حمل کرده است. براساس داده های 
گمرک چین، این میزان ۵3.۶ درصد از کل واردات س��نگ معدن 

نی��کل چین را تش��کیل می دهد. فعالان بازار در چین به فس��ت 
مارکتس گفته ان��د که هرگونه تأثیر احتمالی در تولید ناش��ی از 
تعطیلی ه��ای طولانی در فیلیپین ممکن اس��ت در کوتاه مدت به 
نسبت کم شود. واردات سنگ معدن نیکل چین در ۲ماه نخست 
سال ۲۰۲۰ تا حدود ۵.۱ درصد کاهش یافته است. این میزان به 
۴.3۲میلیون تن رس��یده است در حالی که در زمان مشابه آن در 

سال ۲۰۱۹ این میزان ۴.۵۵ میلیون تن بوده است.
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تعطیلیدومینتولیدکنندهنیکلجهان

 گروه معدن: 
تحلیلگ��ر ارش��د بین الملل��ی ح��وزه معدن و 
ف��ولاد، معتقد اس��ت: تولیدکنن��دگان فولادی 
ب��زرگ جه��ان، نگران هس��تند اگ��ر عرضه در 
زنجیره فولاد پیش از حد باش��د به سرنوش��ت 
صنعت نفت دچار ش��وند و افزایش عرضه باعث 
ش��ود که قیمت محصولات فولادی کاهش قابل 

ملاحظه ای پیدا کند. 
به گ��زارش ایلن��ا، جعفری طهران��ی، کاهش 
قیم��ت نفت پ��س از ش��یوع کرون��ا را یکی از 
چالش ه��ای غیرمنتظره در جهان قلمداد کرد و 
گفت: این اتفاق در تاریخ بی سابقه بود. متاسفانه 
زمان خ��روج واقع��ی از این بح��ران در تمامی 
کشورهای جهان بر اساس پیش بینی تحلیلگران 

بین المللی در هاله ای از ابهام است.
 وی ب��ا بیان اینک��ه اقتصاد چی��ن به عنوان 
نخستین کشور درگیر با ویروس کرونا، بیشترین 
آسیب اقتصادی را دیده است،  گفت: پیش بینی 
ش��ده بود که رش��د اقتص��ادی چین در س��ال 
۲۰۲۰به حدود ۶.۵ برس��د؛ این درحالی اس��ت 
که در 3ماهه اول، این میزان به منفی ۲.۵رسید 
و حدود ۹ واحد در رش��د تولید ناخالص داخلی 

چین تاثیر منفی گذاشت.
 چین با کنترل بیماری توانست ظرفیت تولید 
کارخانه های خ��ود را تا حدود ۷۵ تا ۸۰ درصد 
برساند. اما فعلا بیشتر از این ممکن نیست؛ زیرا 
دولت چین نگران اس��ت که با افزایش ظرفیت 
تولی��د و حضور تمامی کارکن��ان در محل کار، 

دوباره این بیمای شیوع پیدا کند.
 این تحلیلگر ارش��د بین المللی حوزه معدن و 
فولاد با اشاره به مش��کل بیشتر تولیدکنندگان 
ب��زرگ فولاد در جه��ان گفت: ش��یوع بیماری 

فولادس��از  بزرگ تری��ن  ش��ده  باع��ث  کرون��ا 
 جه��ان یعنی چین ب��ا کاهش عرض��ه و تقاضا 

روبه رو شود. 
در س��ایر کش��ورهای جه��ان نی��ز وضعی��ت 
مش��ابهی وجود دارد. فولادس��ازان بزرگ جهان 
مانند: تیسن کروپ آلمان، وست آلپاین اتریش، 
آرسلورمیتال فرانسه، نیپون استیل ژاپن، پوسکو 
کره جنوبی، تاتا اس��تیل هندوستان و انگلستان 
و... و همچنی��ن غول ه��ای معدن��ی گلنک��ور و 
ترافیگورا س��وئیس، بی اچ پی و ریوتینتو استرالیا 

تصوی��ب کردند برای حفظ بقای خود در س��ال 
۲۰۲۰، بازنگ��ری کلی در پروژه ه��ای فولادی، 

فلزات و معدنی خود داشته باشند.
 طهرانی ادامه داد: فولادس��ازان جهان کاهش 
 Capex قابل توجهی در هزینه های سرمایه ای
در سال ۲۰۲۰ خواهند داشت، زیرا معتقدند که 
افتتاح پروژه های جدید در چنین ش��رایطی که 
بحران اقتصادی فراگیر به علت ش��یوع ویروس 
کرون��ا در جهان وج��ود دارد، می تواند بس��یار 
خطرناک باش��د. وی افزود: بس��یاری از معادن 

افریق��ای جنوبی به مدت 3 هفت��ه از اواخر ماه 
مارس تا ۲۱ آوریل بسته شدند و این قرنطینه را 
تا ۲ هفته دیگر نیز تمدید کردند. در هندوستان 

نیز این سیاست اجرا شد.  
افریقای جنوبی، کشور معدن خیز بزرگ جهان 
اس��ت و بزرگترین ذخایر طلا، الماس، پلاتین و 
مس دنیا را در خود جای داده است. هندوستان 
نی��ز یکی از قطب های ب��زرگ جهان در صنعت 
فولاد است و پس از چین مقام دوم را دارد. این 
کش��ور در سال ۲۰۱۸، ژاپن را به عنوان دومین 

کش��ور بزرگ فولادساز جهان کنار زد.  سیاست 
این کشور بر آن است که در شرایط شیوع کرونا 
و بع��د از پایان دوره من��ع عبور و مرور به تدریج 
3۰ ت��ا ۵۰ درصد از کارگ��ران و کارمندان وارد 
کارخانه ها و معادن شوند و ظرفیت تولید نیز به 
همین نس��بت ادامه یابد و در نهایت در ماه های 
آینده در یک بازه ۶ ماه با افزایش ظرفیت، تولید 
نیز افزایش یافته و به ۶۵ تا ۸۵ درصد برس��د و 
هم��راه با این روند افزایش تولید بطئی، ش��یوع 

بیماری نیز در کارخانه ها کنترل شود.

نگرانی فولادسازان جهان از دپو محصولات
بازار واردات اسلب آسیا 

در سکوت

بازار واردات اس��لب جنوب شرق آسیا و شرق 
آسیا در ثبات بوده است.

به گ��زارش فولاد ایران، پاندم��ی کویید ۱۹ و 
از طرفی آغاز ماه مبارک رمضان در کش��ورهای 
مسلمان موجب شده فعالیت بازارها عملا متوقف 
ش��ود. آخرین متوسط قیمت اس��لب وارداتی در 
جنوب ش��رق آس��یا 3۵۰ ت��ا 3۶۰ دلار هر تن 

سی اف آر ثبت شده که تغییری نداشته است.
اسلب سی ای اس در جنوب شرق آسیا 3۷۰ تا 
3۸۰ دلار هر تن س��ی اف آر است و اسلب تولید 
جنوب شرق آسیا در چین 3۷۰ تا 3۷۵ دلار هر 

تن سی اف آر است.

 بازار بیلت سی ای اس 
در رکود

بازار بیلت س��ی ای اس در هفته گذشته دست 
از روند صعودی برداش��ت چرا که تقاضا در اغلب 
بازارها هنوز ضعیف اس��ت. خری��داران در ترکیه 
هم که به تازگی فعال تر شده بودند، دوباره عقب 
نشس��ته اند چون خری��د کافی انج��ام داده اند و 

تمایلی به واردات بیلت ندارند.
ب��ه گزارش »کالاخبر«، با توجه به ش��روع ماه 
مبارک رمضان در کش��ورهای مس��لمان و تداوم 
قرنطینه های ناش��ی از وی��روس کرونا امیدی به 

بهبود اوضاع نیست.
بیلت سی ای اس 3۶۰ تا 3۶۵ دلار هر تن فوب 
است ولی این قیمت ها خریداری ندارد. در ترکیه 
خری��داران به دنبال 3۶۰ دلار هر تن س��ی اف  آر 

معادل 3۴۵ دلار هر تن فوب هستند.
بدین ترتیب متوس��ط قیم��ت بیلت صادراتی 
س��ی ای اس ۲ دلار هر تن ارزان تر شده 3۵۰دلار 
هر تن فوب است که نسبت به یک هفته قبل نیز 

تا ۷ دلار هر تن افت داشته است.

 قراضه
 در ترکیه ارزان تر شد  

پس از آخرین معاملاتی که برای قراضه حوزه 
دریای بالتیک در ترکیه بس��ته شد قیمت قراضه 
واردات��ی در ای��ن کش��ور ارزان تر ش��ده وقراضه 
س��نگین کلاس ۱ و ۲ خل��وص ۲۰-۸۰ حدود 
۲۵۰ دلار هر تن سی اف آر ثبت شد که ۲.۵دلار 

نسبت به چندی پیش افت داشت.
به گزارش فولاد ایران، ظاهرا این معامله برای 
قراض��ه ۲۰-۸۰ در ۲۴۲ دلار و قراضه بونوس در 
۲۵۲ دلار نهایی شد و قیمت بازار را پایین آورد.
حال قیمت مورد نظ��ر خریداران ترک ۲۴۰ تا 

۲۴۵ دلار هر تن سی اف آر است.

 بازار سنگ آهن چین
 در ثبات

قیمت س��نگ آهن وارداتی خلوص ۶۲ درصد 
در بازار چین ۸3.۴ دلار هر تن خشک سی اف آر 
اس��ت که نسبت به هفته گذشته تنها ۵۰ سنت 
ارزان تر شده است. به گزارش »کالاخبر«، قرارداد 
س��واپ ماه می  نیز در ثبات نسبی و ۸۱.3۵ دلار 
هر تن خشک سی اف آر است. با افت قیمت فولاد 
فعالان ب��ازار بعید می دانند در م��اه می تقاضای 
فولاد رشد چشمگیری داش��ته باشد و قیمت ها 
بهبود چندانی را تجربه کنند. از طرفی از اواسط 
ماه م��ی  گرما و رطوبت فصلی ه��وا تا ماه ژوئن 
فعالیت ساخت وس��از را در چی��ن کمتر می کند 
و تقاضای فولاد در نقاط جنوبی کمتر می ش��ود 
ک��ه می تواند بر قیمت س��نگ آهن نیز اثر منفی 

بگذارد.

ش��یلی همچن��ان برتری��ن تولیدکنن��ده و در عین حال 
بزرگ ترین دارنده ذخایر مس دنیا اس��ت. به گزارش روابط 
عمومی ایمیدرو، به نقل از وب س��ایت س��ازمان مطالعات 
زمین شناس��ی امری��کا USGS میزان تولی��د جهانی مس 
از ۲۰ میلی��ون و ۴۰۰ ه��زار تن در س��ال ۲۰۱۸ میلادی 
ب��ا افت جزئی ب��ه ۲۰ میلیون تن در س��ال ۲۰۱۹ کاهش 
یافت. در این مدت، ش��یلی با وجود کاهش تولید نسبت به 
مدت مشابه س��ال ۲۰۱۸ میلادی )۵ میلیون و ۸3۰ هزار 
ت��ن( با تولید ۵ میلی��ون و ۶۰۰ هزار تن مس همچنان در 

صدر تولیدکنندگان جهانی این فلزسرخ قرار گرفت. سپس 
پرو با فاصله بس��یار نسبت به ش��یلی با تولید ۲ میلیون و 
۴۰۰ هزار تن فلزس��رخ توانس��ت کماکان به عنوان دومین 
کش��ور تولیدکننده مس جهان در سال ۲۰۱۹ میلادی به 
ثبت رس��د. این در حالی است که میزان تولید مس در پرو 
نسبت به سال ۲۰۱۸ میلادی )تولید۲ میلیون و ۴۴۰ هزار 
تن( باکاهش همراه بود. در مدت یادش��ده، چین س��ومین 
تولیدکننده برتر جهان بود که توانس��ت تولید مس خود را 
از یک میلی��ون و ۵۹۰ هزارتن در س��ال ۲۰۱۸ میلادی به 

یک میلیون و ۶۰۰ هزار تن در س��ال گذشته افزایش دهد. 
کنگو و ایالات متحده امریکا نیز هریک با تولید یک میلیون 
و 3۰۰ هزار تن فلزس��رخ در رتبه چهارم جهان ایس��تادند. 
ذخایر جهانی مس در س��ال ۲۰۱۹ میلادی ۸۷۰ میلیون 
تن اعلام شده است که از این میزان شیلی با ۲۰۰ میلیون 
تن ذخایر این فلزس��رخ در صدر جهان ایس��تاد.پس از آن، 
اس��ترالیا و پرو هریک با ۸۷ میلیون تن در رتبه دوم ذخایر 
مس جهان قرار گرفتند. روس��یه نیز سومین کشور غنی از 
ذخایر این فلزس��رخ است که ۶۱ میلیون تن از ذخایر مس 

جهان را در اختی��ار دارد. همچنین مکزیک با ۵3 میلیون 
تن و ایالات متحده امریکا با ۵۱ میلیون تن ذخایر مس به 

ترتیب در رتبه های چهارم و پنجم جهان قرار دارند.

شیلی همچنان برترین تولید کننده مس
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۲0هزارمیلیاردتومان،سودخالص
فولادسازان

ب��ورس  آم��ار  براس��اس 
اوراق به��ادار ته��ران، تعداد 
11ش��رکت فولاد ساز کشور 
حاض��ر در س��ال گذش��ته 
تومان سود  میلیارد  2۰هزار 

خالص جذب کردند.
گزارش ایرنا برپایه جداول 

آماری مربوطه، حاکی است میزان فروش فولاد مبارکه اصفهان در سال گذشته 
ب��ه رق��م 23 ه��زار و 47۶ میلیارد تومان رس��ید، فولاد خوزس��تان 11 هزار و 
313میلیارد تومان و ذوب آهن نیز س��ومین فولاد س��از پرفروش رقم 7هزار و 

2۰۰ میلیارد تومان را ثبت کرد.
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت پیش از این آم��ار داد: گروه آهن و فولاد در 
بورس در دوره 4سال گذشته یک هزار و 48۰ درصد )رشد 1۵ برابری( افزایش 
داشته و در حالی که کل بورس یک هزار و ۹۵ درصد )رشد 1۰ برابری( افزایش 

را ثبت کرد.
سال گذشته نرخ رشد فروش سالانه فولاد هرمزگان رقم 314 درصد را ثبت 
کرد که بالاترین میزان در بین واحد های فولادی مورد بررس��ی، س��پس آهن و 
فولاد ارفع رقم ۹۶ درصد را نشان داد، فولاد سپید فراب کویر و امیرکبیر کاشان 

به ترتیب ۹1 و ۹۰ درصد را ثبت کردند.
ف��ولاد آلی��اژی، کاوه جن��وب کی��ش و صنایع ف��ولاد آلیاژی ی��زد در کانال 
7۰درصدی قرار گرفتند و به ترتیب 7۹، 78 و 74 درصد رش��د فروش س��الانه 

در 13۹8 داشتند.
همچنی��ن ف��ولاد با ۶7 درص��د، ذوب آه��ن ۶1 درصد، فولاد خوزس��تان با 

۵8درصد و فولاد مبارکه 4۹ درصد رشد فروش سالانه را پارسال ثبت کردند.
وزارت صنع��ت به تازگی آم��ار داد: صنعت فولاد ایران حدود 37 میلیون متر 
مکع��ب گاز مصرف می کن��د و یارانه ای که از این بابت ب��ه مجموعه فولادی ها 
می رس��د، اکنون ب��ا وجود قیمت پایین نفت چهار ه��زار و 7۶۹ میلیارد تومان 

است.
چنانچه قیمت نفت به هربشکه ۵۰ تا 7۰ دلار برسد، میزان یارانه بین 12 تا 

1۵هزار میلیارد تومان می رسد، برق و آب هم اینگونه برآورد می شود.
جداول مورد بررس��ی نشان می دهد که نرخ رشد سود سالانه فولاد هرمزگان 
بالاترین میزان را در سال گذشته با رقم 314 درصد ثبت کرد، سپس فولاد امیر 
کبیر کاشان 3۰4 درصدو فولاد سپید فراب کویر رقم 24۹ درصد را نشان داد.

ف��ولاد آلیاژی با 18۶ درصد، آهن وفولاد ارفع 143 درصد، ذوب آهن و فولاد 
خراسان مشترک هریک 131 درصد رشد سود سالانه داشتند.

ع��لاوه براین فولاد مبارک��ه، صنایع فولاد آلیاژی یزد، و فولاد خوزس��تان به 
ترتیب با 77، 7۵ و 73 درصد رشد سود در سال ۹8 داشتند و فولاد کاوه جنوب 

کیش هم رقم ۶8 درصد را نشان داد.
وزارت صنعت خطاب به فولاد سازان گفته بود، با وجود یارانه سوخت، آب و 

برق مورد استفاده، ایا باید فولاد را به نرخ جهانی در داخل عرضه شود. 

افزایش18درصدی
سودخالصآهنوفولادارفع

بهای تمام ش��ده ش��رکت آهن  و فولاد ارفع به دلیل افزایش نرخ خرید مواد 
اولیه مورد نیاز که عمدتا گندله بوده، 42درصد افزایش را نس��بت به سال مالی 

گذشته تجربه کرده است.
به گزارش بورس نیوز، پس از انتشار گزارش ۹ماهه ای ضعیف و اعلام تعدیل 
منفی در حدود 13 درصدی سود خالص شرکت آهن و فولاد ارفع در آن مدت، 
اکنون گزارش س��الانه این شرکت نشان از جبران شرایط و تعدیل 18درصدی 

سود خالص در صورت های مالی سالانه حسابرسی نشده داشته است.
ش��رکت آهن و فولاد ارفع در دوره 12 ماهه س��ال مالی 13۹8 و براس��اس 
گزارش حسابرس��ی نش��ده موفق به کسب س��ود خالص 7.88۵ میلیارد ریالی 
شده که نسبت به مدت مشابه سال گذشته افزایشی 18 درصدی را نشان داد.

جمع درآمد های عملیاتی محقق شده در این دوره به بیش از 34.1۰3میلیارد 
ریال رس��یده که نس��بت به مدت مش��ابه حدود 3۰ درصد رشد داشته که این 
افزایش درآمد عمدتا به دلیل افزایش نرخ فروش ش��مش فولادی بوده چرا که 
میزان فروش شمش فولادی شرکت در سال مالی 13۹8 در حدود ۵7.۰۰۰ تن 

کمتر از مقادیر فروش سال مالی گذشته بوده است.

رشد۵3درصدیوزنسودآوری»بمیلا«
ش��رکت  س��ودآوری 
بازرگانی آهن و فولاد میلاد 
در مقایس��ه با سال گذشته 
را  درص��دی   ۵3 افزای��ش 

داشته است.
به گ��زارش ب��ورس نیوز، 
شرکت بازرگانی آهن و فولاد 

میلاد در س��ال مالی منتهی به پایان اسفند 13۹8 و براساس صورت های مالی 
 حسابرسی نشده آن، موفق به کسب سود خالص 33۵ میلیارد و 117 میلیون ریالی

 شده است.
جمع کل درآمد های عملیاتی شرکت به یک هزار و 4۶۶ میلیارد ریال ناشی 
از عملی��ات بازرگان��ی و خرید و فروش محصولات فولادی انجام ش��ده اس��ت.  
ش��اهد رشد 37 درصدی درآمد های عملیاتی شرکت نسبت به سال ۹7 بودیم. 
همچنین در بخش س��ایر درآمد های غیرعملیاتی نیز درآمد ۵2 میلیارد ریالی 
شناس��ایی شده که با توجه به عدم ارائه جزییات صورت های مالی، محل کسب 

این درآمد مشخص نیست.

رویخطخبر

انقلاب جدید در بازار سرمایه
بررسیآزادسازیسهامعدالتنشانمیدهد

 گروه معدن: 
سهام عدالت که در س��ومین سال انتظار آزاد سازی 
خود به س��ر می برد س��رانجام با موافق��ت مقام معظم 
رهبری آزاد ش��د ک��ه می توان این روی��داد را انقلابی 

جدید در بازارسرمایه تلقی کرد.
در همین زمینه سعید اسلامی، 
عض��و ش��ورای عالی ب��ورس در 
گفت وگ��و ب��ا ایرنا ب��ه مزایای 
اشاره  عدالت  س��هام  آزادسازی 
کرد و گفت: آزاد س��ازی س��هام 
عدالت ب��ه افزایش عم��ق بازار 

سرمایه کمک می کند.
وی اظهارکرد: در چند سال اخیر فکرهای زیادی در 
خصوص س��هام عدالت شده است و مسئولان مختلف 
نظ��رات و راهکارهایی را ارائه کردند که هر یک از این 

راهکار ها با چالش هایی همراه بوده است.
وی ب��ه حمایت رهبر معظم انقلاب از بازار س��رمایه 
اش��اره کرد و گفت: تاکید مسئولان رده بالای کشور، 
آزاد س��ازی س��هام عدال��ت و واگ��ذاری ش��رکت های 
غیرضروری دولت و بخش های حاکمیتی نیز می تواند 

در افزایش عمق بازار سرمایه تاثیر گذار باشد.
دبیر کل کانون س��رمایه گذاران ایران معتقد اس��ت، 
اکنون گره کوری در اقتصاد کشور افتاده است که باید 
آن را ب��از کرد و نباید به دلی��ل کور بودن، این گره را 

برای سال های سال رها کرد.
وی گفت: در روز واگذاری س��هام عدالت، استراتژی 
خاصی برای آزادس��ازی آن اتخاذ نشد به همین دلیل 
اکنون این اقدام با پیچیدگی های زیادی همراه اس��ت 
که باید به طور حتم راهکار و ساز و کار رفع مشکلات 

موجود در نظر گرفته شود.
اس��لامی در ادامه به رش��د این روزهای بازار سهام 
اش��اره ک��رد و گفت: از ن��گاه فعالان ب��ازار رونق بازار 
س��رمایه در رشد عدد ش��اخص بورس نیست بلکه در 
افزایش س��هم تامین مالی بازار و ایجاد ثبات نس��بی 
با توجه به ریس��ک های موجود در بازار است؛ بنابراین 
خیل��ی از حرفه ای های بازار از رش��دهای پرش��تاب و 
خیره کننده بازار خوش��حال نمی ش��وند بلکه آنها را با 

نگرانی هایی همراه می کند.
نقدینگی ه��ای  ورود  اینک��ه  بی��ان  ب��ا  اس��لامی 
غیرمتخص��ص به ب��ازار و ورود مس��تقیم اف��راد تازه 
وارد ب��ه ب��ازار می توان��د نگرانی های��ی را ب��ا خود به 
همراه داش��ته باش��د، گفت: س��رمایه ای که از س��وی 
س��هامداران ت��ازه وارد به بازار س��رمایه ورود می کند 
بس��یار زودتر از پ��ول س��هامداران حرف��ه ای از بازار 
خارج می ش��ود، اینکه گفته می ش��ود شاخص بورس 
دارای حباب اس��ت صحیح نیست اما زمانی که تعداد 
س��هامداران حقیقی در بازار افزای��ش پیدا می کند به 
 ط��ور حتم تاثیر روانی را در معام��لات بازار با خود به 

همراه دارد.
ف�روش� از عدال�ت س�هام دارن�دگان

شتابزدهخودداریکنند
همچنین فرهاد دژپس��ند، وزیر 
امور اقتص��ادی و دارایی به ایرنا 
گف��ت: ام��کان ف��روش س��هام 
عدال��ت با موافق��ت مقام معظم 
رهبری فراهم ش��ده اس��ت اما 
دارندگان این سهام توجه داشته 
باشند که این سهام ارزشمند است و از فروش شتابزده 

آن خودداری کنند.
وی افزود: یک تحول اساس��ی هم ب��رای دارندگان 
س��هام عدالت و هم برای بازار س��رمایه با ابلاغیه مقام 
معظم رهبری انجام شد و ایشان با درخواست ریاست 

جمهوری برای آزاد سازی این سهام موافقت کردند.
دژپس��ند ادامه داد: بر این اس��اس دارندگان سهام 
عدال��ت می توانند براس��اس ضوابطی ک��ه به تصویب 
شورای عالی بورس خواهد رسید سهام خود را مدیریت 

کنند.
عضو هیات دولت با تقدیر و تش��کر از موافقت مقام 
معظم رهبری و لطفی که ایشان به شورای عالی بورس 
داشتند گفت: آزادس��ازی این سهام درواقع یک خون 
تازه ای اس��ت که به بازار مورد اقبال مردم وسهامداران 

تزریق شده و این یک تحول است.
وزی��ر امور اقتص��ادی و دارایی ادام��ه داد: البته در 
ش��رایطی که برخی دارندگان س��هام عدالت وضعیت 
اقتصادی مناس��بی ب��ه خاطر آثار اقتص��ادی بیماری 
کرونا ندارند و این موضوع وضعیت متفاوتی برای آنها 
ایجاد کرده با این کار می توانند به درس��تی سهامی را 
که در اختیار دارند مدیریت کنند و با دس��تورالعملی 
که به زودی تدوین خواهد شد، برخی از سهام خود را 

به فروش برسانند.
وی ادام��ه داد: دارندگان س��هام عدالت به این نکته 
توجه کنند که الان ممکن است تعدادی افراد سود جو 
برای خرید این س��هام وارد میدان شوند و از اطلاعاتی 
که هنوز کامل نش��ده درباره ارزش سهام سوء استفاده 
کنند و قیمتی بس��یار پایین تر از ارزش واقعی س��هام 
نس��بت به خرید این اوراق اق��دام کنند که خطر ناک 
اس��ت و بایددارندگان سهام دقت کنند زیرا این سهام 

ارزشمند است.
عض��و هیات دول��ت گف��ت: البته ما اطلاع رس��انی 
خواهی��م کرد و بس��ته به س��هامی که دارن��د از یک 
میلیون تومانی تا 4۰۰هزار تومانی متناس��ب با ارزش 
س��هام در واقع متفاوت اس��ت و اجازه خرید پایین تر 

ندهند. دژپس��ند افزود: ارزش س��هام بورس��ی نوسان 
خواهند داش��ت اما این نوسان مدیریت خواهد شد تا 
زیاد نشود به ویژه شرکت هایی که درسبد سهام عدالت 
هستند از ش��رکت های معتبر و قوی هستند بنابراین 

این سهام ارزش تاریخی دارد.
وزی��ر اقتصاد ب��ا بیان اینکه س��هام عدالت س��هام 
ارزش��مندی اس��ت و به مرور درب��اره جزییات اطلاع 
رس��انی خواهیم کرد، خاطرنشان کرد: اینکه سهامدار 
خودش مدیریت کند یا به شرکت واگذار کند بستگی 
ب��ه خودش دارد اما توصیه من به مردم این اس��ت که 
به اطلاع رس��انی هم توجه کنن��د و از فروش فوری و 

شتاب زده جلوگیری کنند.
دژپس��ند گفت: ش��رکت هایی که در س��هام عدالت 
هس��تند ش��رکت های مهم و قدرتمندی هستند پس 

این سهام هم ارزشمند است. 
همچنین در صورتی که قرار است مدیریت مستقیم 
سهام از سوی دارندگان انجام شود، این موضوع نیز به 
طور کامل مش��خص و اعلام می شود که چند درصد از 
سهام را دارندگانش می توانند بفروشند یا واگذار کنند.

وی تاکید کرد: با این ابلاغیه رهبری تحول اساس��ی 
در دارایی افراد انجام می ش��ود ک��ه حدود ۵۰میلیون 
نفر را دربر می گیرد و ارزش بازار س��رمایه هم افزایش 
می یابد و برای همه کس��انی که می خواهد سهام خرد 
خ��ود را به ب��ازار س��رمایه بیاورند هم ای��ن یک نوید 

ارزشمند است و فضای نشاط آوری را پدید می آورد.
پایانآزادسازیسهامعدالتتاتابستان�

علیرض��ا صالح، رئیس س��ازمان 
خصوصی س��ازی در گفت وگو با 
ایرنا به آزادس��ازی سهام عدالت 
اش��اره کرد و گف��ت: در مرحله 
نخس��ت یک ماه به م��ردم برای 
تصمیم گیری فرصت می دهیم و 
بع��د از آن اقدامات مربوط به ب��ورس و باقی کارها در 

دستور کار قرار می گیرد.
وی خاطرنش��ان ک��رد: زمان��ی که ب��ه نتیجه کلی 
رسیدیم افرادی که بخواهند به طور مستقیم نسبت به 
سهام خود مدیریت داشته باشند آن را در اختیارشان 

قرا می دهیم.
رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی با تاکی��د بر اینکه 
ساز و کار شورای عالی بورس را باید در خصوص نحوه 
معاملات س��هام عدالت مدنظر قرار داد، افزود: ممکن 
است شورای عالی بورس در این زمینه محدودیت هایی 
را اعمال کند اما بعد از تصویب تصمیمات اتخاذ ش��ده 
از س��وی شورای عالی بورس آن را به عموم مردم ابلاغ 

خواهیم کرد.
صالح اظهار کرد: افرادی که به دنبال این هستند تا 
سهامشان در ش��رکت سرمایه گذاری استانی قرارگیرد 
آن را وارد ضم��ن ورود به بورس، در اختیار مردم قرار 
می دهیم که از این طریق سهام عدالت قابلیت خرید و 

فروش پیدا خواهد کرد.
رئیس س��ازمان خصوصی س��ازی اظهارکرد: تا پایان 
تابس��تان همه کارهای مربوطه به آزادس��ازی س��هام 
عدال��ت را انج��ام خواهیم داد و زودت��ر از آبان ماه که 

وعده آن را داده بودیم این کار را به اتمام می رسانیم.
مجل�سیازده�مپیگی�راج�رایابلاغیه�

آزادسازیسهامعدالتباشد
شجاعی،  حس��ن  حجت الاسلام 
نماین��ده مجل��س در این باره به 
تس��نیم گفت: با توجه به اثرات 
مثبت��ی که آزادس��ازی س��هام 
عدال��ت بر اقتصاد کش��ور و نیز 
دارد، لازم  معیش��ت خانواره��ا 
است مجلس جدید پیگیر اجرایی شدن ابلاغیه مربوط 

به آزادسازی این سهام باشد.
وی گفت: س��هام عدالت از سال 138۵ به این شرط 
میان مش��مولان توزیع ش��ده بود که پس از 1۰ سال، 
از محل س��ود سالانه این س��هام، اقساط سهام عدالت 
مشمولان تسویه ش��ده و مطابق قانون با پایان یافتن 
این مدت، س��هام عدالت باید قابلی��ت خرید و فروش 

پیدا می کرد.
منتخب مردم ابهر، خرم دره و س��لطانیه در مجلس 
یازده��م افزود: خوش��بختانه به تازگ��ی رهبر انقلاب 
ب��ا ابلاغیه خود، مج��وز قانونی را ب��رای دولت جهت 

آزادسازی این سهام صادر کردند و به تعبیری می توان 
از ای��ن ابلاغیه به عن��وان »انقلاب در بازار س��رمایه« 
کش��ور یاد ک��رد؛ چرا  که با آزادس��ازی س��هام عدالت 
جمعیت س��هامداران کش��ور از ۵۰ میلیون نفر فراتر 
می رود و بدین ترتیب شاهد تعمیق و گسترش بیشتر 
بازار س��رمایه و در نتیجه نقش آفرینی بیشتر این بازار 
در تامین مالی ارزان، ش��فاف و آسان صنایع خواهیم 
ب��ود که این موضوع می تواند یک��ی از مولفه های مهم 

در تحقق شعار رونق و جهش تولید در کشور باشد.
وی اضاف��ه ک��رد: علاوه بر این با توج��ه به آمارها و 
افزایش حدود 14 برابری ارزش روز س��هام عدالت در 
ش��رایط رک��ودی حاکم بر صنایع و کس��ب و کارهای 
کوچک، آزادسازی س��هام عدالت می تواند برای اقشار 
کم درآمد که از نظر مالی شرایط مناسبی ندارد از جمله 
اقش��ار زیرپوش��ش کمیته امداد و س��ازمان بهزیستی 

منبع درآمد مناسبی باشد.
ش��جاعی تاکید ک��رد: با توج��ه اث��رات مثبتی که 
آزادسازی سهام عدالت بر اقتصاد کشور و نیز معیشت 
خانوارها دارد، لازم اس��ت مجلس جدید پیگیر اجرایی 
شدن ابلاغیه مربوط به آزادسازی سهام عدالت باشد. 

ضمن اینکه آزادسازی سهام عدالت و سپردن اختیار 
دادوستد این س��هام به مردم، نیاز به فرهنگ سازی و 
اطلاع رس��انی گس��ترده دارد؛ چرا ک��ه جمعی��ت قابل 
توجهی از مشمولان س��هام عدالت از سواد مالی لازم 

برای مدیریت سهام عدالت خود برخودار نیستند.
این نماینده مجل��س یازدهم گفت: نکته مهم دیگر 
در زمینه س��هام عدالت این اس��ت که آزادسازی این 
س��هام باید به گونه ای باش��د که به مدیریت و مالکیت 
دولت بر س��هام عدالت پایان ببخش��د؛ چرا که یکی از 
اه��داف مهم توزیع س��هام عدالت گس��ترش فرهنگ 

سهامداری و کوچک شدن دولت است.
ش��جاعی گفت: علاوه بر این آزادسازی سهام عدالت 
ب��ه نوعی امتداد خصوصی س��ازی و واگ��ذاری امور به 
مردم اس��ت که در نتیجه این اتفاق، شفافیت بیشتری 

بر اقتصاد کشور و بنگاه ها و صنایع حاکم می شود.
منتخب مردم ابهر، خرم دره و س��لطانیه در مجلس 
یازده��م ب��ا تاکید بر اینکه آزادس��ازی س��هام عدالت 
از س��وی دولت نباید به گونه ای باش��د که دولتمردان 
کم��اکان به مدیریت و مالکیت خود بر س��هام عدالت 
ادام��ه دهن��د، گفت: به عن��وان یک��ی از نماینده های 
مجل��س یازدهم ابلاغیه آزادس��ازی س��هام عدالت را 

پیگیری خواهم کرد.
تاریخجدیدبازارسرمایهآغازشد�

بازار  کارشناس  دارابی،  همایون 
س��رمایه در گفت وگ��و با س��نا 
گف��ت: ابلاغی��ه مق��ام معظ��م 
دارای  نظ��ر  از چن��د  رهب��ری 
نخست  است  فوق العاده  اهمیت 
اینکه برای نخستین بار است که 
مقام معظم رهبری شورای عالی بورس را مخاطب قرار 
دادن��د و آنه��ا را ب��رای تصوی��ب مقرراتی ک��ه برای 
آزاد سازی س��هام عدالت لازم اس��ت فرا می خوانند و 
همچنی��ن مق��ررات تدوین��ی ش��ورا را ب��رای تمامی 
دس��تگاه های اجرایی لازم الاجرا اعلام می فرمایند. این 
میزان اعتماد و اعطای مسئولیت به شورای عالی بورس 
نه تنها به لحاظ تاریخی بی سابقه است بلکه مسوولیتی 

دوچندان به شورای بورس می بخشد.
وی اف��زود: دس��تورات مس��تقیم معظم له ب��ه بازار 
س��رمایه زمینه س��از ورود بورس به دوران جدیدی از 

فعالیت خود خواهد بود.
 ای��ن ب��ازار ب��رای دول��ت و عم��وم م��ردم جایگاه 
منحصر به فرد و چشمگیری یافته و با بلوغ کسب کرده 
می تواند عهده دار مس��وولیت های بیشتری در اقتصاد 
باش��د. در همین حال این ابلاغیه از منظرهای دیگری 

نیز دارای اهمیت است.
وی ادام��ه داد: در مقطع کنونی ب��ا توجه به بحران 
کرونا و مش��کلات اقتصادی قش��ر عم��ده ای از مردم، 
اس��تفاده از ساز و کار س��هام عدالت یک راهکار مهم 
و خوب برای کاهش مش��کلات اقتصادی است. چرا که 
اولا این روش تورم زا نیس��ت و دوم به عمق بازار سهام 
کمک می کند از س��وی دیگر این ابلاغیه به مشکلات 
قدیم��ی س��هام عدالت و نح��وه کارکرد ش��رکت های 
س��رمایه گذاری اس��تانی خاتمه داد. همای��ون دارابی 

افزود: متاس��فانه از ابتدای طرح مس��ئله سهام عدالت 
س��اختار طراحی ش��ده برای این س��هم با انتقادات و 
ابهامات زیادی همراه بود و س��اختار نه چندان شفاف 

و کارآیی داشت.
 این س��اختار نامناس��ب تا کنون باعث شده است با 
وجود اینکه سهام انتقال یافته به پرتفوی سهام عدالت 
در برگیرنده ش��رکت های مناس��ب و خوب باش��د اما 
دارندگان س��هام عدالت عملا مالکیت مستقیم نداشته 
و نقش خاصی در مدیریت این پرتفوی ایفا نکنند. اما 
ابلاغیه کنونی این ساختار را تغییر داد و مقرر کرد که 

سهام به خود مشمولان منتقل شود.
این کارش��ناس بازار سرمایه افزود: در همین حال با 
ابلاغی��ه مقام معظم رهبری 37۰ه��زار میلیارد تومان 
سهام بلوکه ش��ده در پرتفوی سهام عدالت رفته رفته 

در بازار شناور می شود.
 چنین حجم عظیمی از سهام به افزایش عمق بازار 
منج��ر خواهد ش��د و همزمان با این مس��ئله موضوع 
افزای��ش ارکان ب��ازار از جمله نهاده��ای مهمی نظیر 
کارگزاران، س��بدگردان ها، مش��اوران و ش��رکت های 

سرمایه گذاری را الزامی خواهد کرد.
آزادسازیسهامعدالت،گامیدرجهت�

توسعهعدالت
عض��و  کریم��ی،  علی اکب��ر 
در  مجلس  اقتصادی  کمیسیون 
گفت وگ��و با س��نا، آزادس��ازی 
س��هام عدال��ت را گام��ی برای 
توسعه عدالت در کشور دانست 
و گفت: 2۰۰هزار میلیارد تومان 

ارزش سهام واگذار شده به مردم است.
وی با اش��اره ب��ه موافقت مق��ام معظ��م رهبری با 
درخواست رئیس جمهور برای آزادسازی سهام عدالت 
گفت: آزادسازی این س��هام گامی بزرگ برای توسعه 
عدال��ت در کش��ور خواهد ب��ود و از این پ��س مردم 

مدیریت سهام خود را برعهده خواهند داشت.
عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس ادام��ه داد: ارائه 
س��هام عدالت ب��ه م��ردم در دولت های نه��م و دهم 
س��ازماندهی و عملیاتی شد و تقریبا به بخش اعظمی 
از مل��ت یعنی حدود 4۹ میلیون نفر داده ش��د، البته 
برخ��ی از افراد هم ب��ا وجود اینکه مش��مول دریافت 
این س��هام می ش��دند متاس��فانه به دلیل مش��کلات 
 بوروکراسی و اداری کش��ور نتوانستند سهام عدالت را 

دریافت کنند.
وی با تاکید براینکه س��هام عدالت یک امتیازی بود 
که به حدود دو سوم جمعیت آن زمان کشور داده شد، 
تصری��ح کرد: همواره ما در اجرای اصل 44 و واگذاری 
ب��ه بخش خصوصی ش��اهد بودیم که دولت س��هام را 
به اش��خاص یا اقش��ار خاصی می فروخت و از مجرای 
خصوصی سازی ثروتمندان، غنی تر شده و فقرا فقیرتر 
بنابراین مس��ئولان در آن زمان تصمیم گرفتند، سهام 

عدالت را به آحاد مردم واگذار کنند.
کریم��ی اظهار ک��رد: این اق��دام ب��رای آن بود که 
اگر امتیازی هس��ت به همه مردم تعل��ق بگیرد براین 
اساس فلسفه وجودی سهام عدالت، دربرگیری توسعه 
مالکیت، سهامدار کردن آحاد ملت و فعال کردن مردم 

در بازار سرمایه بود.
نماینده مردم اراک و خنداب در مجلس با اش��اره به 
گذش��ت حدود 1۵ س��ال از واگذاری سهام عدالت به 
مردم بیان کرد: قرار بود ظرف مدت 1۰ سال پرداخت 
اقساط اصل ثمن معامله یعنی وجه سهام از محل سود 
س��هام شرکت ها به مردم پرداخت و مستهلک شود اما 
متاس��فانه به واسطه مش��کلاتی که در دولت یازدهم 
و دوازده��م پی��ش آمد، عملا این اقدام انجام نش��د و 
 س��هام عدالت س��ال های طولانی به صورت بلاتکلیف

 رها شد.
عضو کمیس��یون اقتص��ادی مجلس اف��زود: در این 
س��ال ها بحث س��هام عدال��ت را در مجل��س پیگیری 
می کردیم تا مردم بتوانند از این س��هام منتفع شوند، 
اینک��ه به صرف در اختیار بودن این س��هام نزد مردم، 
آن را بلوک��ه کنی��م و اجازه بهره مندی ب��ه ملت را از 
آن ندهیم اقدامی خوبی نیس��ت، بنابراین با فشارهای 
مجل��س، دولت لایح��ه ای را تنظیم و ب��ه خانه ملت 
تقدیم کرد اما در بوروکراس��ی و جریان اداری پارلمان 

متاسفانه گیر کرد.
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